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سرمقاله

تاثیر قیمت طلا 
از نوسانات ارزی 

تقاضای خرید طلا و سکه از 
سوی مردم به علت کاهش 
قدرت خرید مردم کم شده 
و بازار طلافروشــان کساد 
اســت. این در حالی است که اعضای هیچ صنفی 
دنبال این که اجناس و کالاهای شان افزایش قیمت 
پیدا کند، نیستند. فعالان صنعت طلا هم دوست 
دارند قیمت طلا به اندازه باشد تا مردم، هم رغبت 
و هم قدرت خرید داشته باشند. تنها عامل نوسان 
قیمت ها در بازار طلا و ســکه به قیمت دلار و ارز 
برمی گردد. فعالان بازار طلا و سکه انتظار دارند ثبات 
واقعی به بازار دلار و ارز برگردد تا طلا و سکه هم در 

آن مسیر حرکت کند...

  ابراهیــم محمدولی، فعال 
بازار طلا 
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معاون علمی و فناوری تاکید کرد:

تخصیص بازارهای 
وزارتخانه ها به 

شرکت های دانش بنیان

برنامه دولت برای کاهش تورم ماهانه به 1.5 درصد است

کاهش رشد نقدینگی با سیاست تثبیت ارزی 
صفحه2

صفحه3

بازگشت  خریداران  به  بازار  طلا 
بازار   طلا   در   ثبات   نسبی   قرار   دارد

با برگزاری نخستین رویداد ملی صنعت دانش بنیان 
با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری از بسته پیشــران دانش بنیان ها 
رونمایــی شــد.  بــه گــزارش مرکــز ارتباطات 
و اطلاع رســانی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، نخستین رویداد 
ملی »صنعــت دانش بنیــان« با حضــور روح الله 
دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی، علی آبادی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، زلفی گل, وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، 
محمدصادق خیاطیان، رئیــس صندوق نوآوری و 
شکوفایی با همراهی جمعی از فعالان حوزه صنعت و 
اقتصاد دانش بنیان برگزار شد. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری طی سخنانی 
در این مراســم با تأکید بر این که دوره کنونی عصر 
نقش آفرینی گسترده دانش بنیان ها در عرصه های 
گوناگون زندگی مردم  است، ادامه داد: بیش از سه 
دهه از تاکید جدی عالی رتبه ترین مقام کشور مبنی 
بر ضرورت و اهمیت تسلط و حکمرانی علم و فناوری 
بر شئونات زندگی جامعه می گذرد. سیاست اقتدار 
کشور بر مبنای ســلطه علم بیش از سه دهه است 
که توسط رهبر معظم انقلاب به طور مستمر، مکرر و 
جدی مطرح می شود و و فکر نمی کنم هیچ گفتمانی 
جدی تر از این به طور مستمر و مجدانه پیگیری شده 
و مورد عنایت ایشان باشد. دهقانی با اشاره به سیر 
تطور و تکامل گفتمان دانش بنیان در کشور عنوان 
کرد: در دهه ۱۳۸۰ بحث گفتمان علم به طور جدی 
مطرح شد و مباحثات نظری و اندیشه ای و سیاستی، 

پیرامون نقش دانش و جایگاه...

اجتماعی

مدیر طرح و برنامه و دبیــر هیات امنای صرفه جویی 
ارزی در معالجه بیماران وزارت بهداشــت با اشاره به 
چالش های بودجه ای تامین و خرید پروتزهای شنوایی 
طی هفت سال گذشته،   در عین حال شرایط کاشت 
رایگان حلزون شنوایی را تشــریح کرد. دکتر هومن 
نریمانی درباره تاریخچه کاشــت حلزون شنوایی در 
کشور، توضیح داد: کاشت حلزون شنوایی از سال ۱۳۷۲ 
در کشور ما آغاز شده است و از آن زمان تا پایان سال 
۱۴۰۱ حدود ۱۷ هزار عمل کاشت حلزون در کشور 
انجام شده است که یک افتخار برای کشور است و در 
منطقه ما را به مقام اول رسانده است و حتی با مقایسه 
آمارها می بینیم که یکی از کشورهای سرآمد دنیا در این 
زمینه هستیم. وی با اشاره به رشد تعداد مراکز کاشت 
حلزون در کشور طی سالیان اخیر،   بیان کرد: تا سال 
۱۳۸۵ تنها ۵ مرکز کاشت حلزون در کشور داشتیم اما 
اکنون تعداد مراکز به ۱۶ مرکز رسیده است و گسترش 

مراکز سبب بهبود دسترسی ها شده است.
او با بیــان اینکه بیمارانی که کاشــت حلزون انجام 
می دهند، پس از انجام عمل می بایست تا یک سال 
جلسات گفتار درمانی انجام دهند، اظهار کرد: از این رو 
این موضوع مهم است که فرد در جایی نزدیک به محل 

زندگی خود این عمل را انجام دهد.
وی افزود: شهریور ماه سال قبل وزیر بهداشت دستور 
آغاز »طرح تحول کاشــت حلزون« را دادند تا صف 
انتظار کاشت حلزون به حداقل برسد. در این راستا 
هیات امنای صرفه جویی ارزی در سال گذشته، تعداد 
۱۸۹۲ پروتز شنوایی به مراکز کاشت حلزون تحویل 
داد که این یک رکورد در تاریخ ۳۰ ساله کاشت حلزون 
در کشور بود. این اقدام سبب شــد تا در پایان سال 
گذشته دیگر پرونده  بررســی شده ای باقی نماند که 
لازم باشد ما پروتز کاشت حلزون به آنها تحویل بدهیم.
نریمانی در خصوص چالش های موجود برای تامین 
پروتز حلزون شنوایی،   بیان کرد: هر ساله یک ردیف 
بودجه ای مستقل برای تامین پروتز شنوایی داشتیم، 
اما متاسفانه ســال قبل هیچ اعتباری از این بودجه 
تخصیص نیافت و این امر سبب شد ما عملا در تامین 
ریال پروتزها دچار مشکل شویم. در واقع تمام ۱۸۹۲ 
پروتزی که ســال قبل تامین شــد را از محل منابع 
داخلی خود تامین اعتبار کردیــم و این موضوع را با 
مراجع ذی ربط در میان گذاشــته ایم که اگر در سال 
۱۴۰۲ اعتبارات مربوطه در زمان درست و به موقع به 
هیات امنای صرفه جویی ارزی تخصیص داده نشود، 
عملا در نیمه دوم سال جاری برای خرید پروتزها دچار 

مشکل خواهیم شد.
وی افزود: مباحث ارزی توسط بانک مرکزی تامین 
می شده اســت و ما با پرداخت ارز به کمپانی سازنده 
خارجی پروتزها را تامین می کردیم، اما برای تامین 
ریال مورد نیاز در همه این ســال ها مشکل داشتیم. 
در مجموع از تمام اعتباراتی که طی ۷ سال گذشته 
در قانون بودجه برای کاشت حلزون تخصیص داده 

شده است، کمتر از ۲۰ درصد از کل بودجه را دریافت 
کرده ایم.

او با اشاره به مکاتبه هیات امنای صرفه جویی ارزی 
با مراجع ذی ربط برای تخصیص اعتبارات لازم برای 
تامین پروتز شنوایی در سال جاری، تصریح کرد: بر 
اساس اعلام نیاز معاونت درمان وزارت بهداشت برای 
سال جاری نیاز به تامین حدود ۲۰۰۰ پروتز شنوایی 
وجود دارد که اگر قیمت پروتز را بر مبنای تخصیص 
ارز ترجیحی، ۴۵ میلیون تومــان در نظر بگیریم، ما 
برای تامین این تعداد پروتز به ۹۰ میلیارد تومان اعتبار 
ریالی نیاز داریم که مراجع ذی صلاح باید این رقم را به 

ما اختصاص دهند تا دچار مشکل نشویم.
وی افزود: طی شش ماه اول سال جاری دو مناقصه 
هم برگزار کرده ایم ولــی از آنجایی که بخش ریالی 
تامین نشده است ما هم پرداختی به شرکت سازنده 
نداشته ایم. طی شــش ماه نخست سال جاری ۷۰۰ 
پروتز را به مراکز تحویل دادیم اما معمولا تعداد اعمال 
در نیمه دوم سال بویژه در فصل پاییز شتاب بیشتری 
می گیرد. دبیر هیات امنای صرفــه جویی ارزی در 
معالجه بیماران بیان کرد: بر اساس زمان اعلام ارائه 
پرونده های افرادی که در کمیته های علمی بررسی 

شده اند، عمل کاشت حلزون انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه طی ۳۰ سال گذشته تامین پروتز 
شــنوایی برای گوش اول بیماران رایگان بوده است،   
بیان کرد: بر اساس دستورالعمل وزارت بهداشت برای 
بیمارانی که برای گوش اول در بیمارستان های دولتی 
کاندید کاشت حلزون می شوند، عمل کاشت حلزون، 
پروتز شنوایی،   هتلینگ بیمارستان و گفتار درمانی 
رایگان است که این هزینه توسط هیات امنای صرفه 
جویی ارزی، وزارت بهداشت و صندوق بیماران خاص 
و صعب العلاج تامین می شــود. از آنجایی که انجام 
عمل کاشت حلزون برای گوش دوم جزو ضروریات 
و اولویت های اولیه درمانی وزارت بهداشــت نیست،   

خود خانواده می بایست این هزینه را پرداخت کنند.
وی افزود: البته برای تحویل پروتز شنوایی برای گوش 
دوم سوبسید پرداخت می شود و از ۴۵ میلیون تومان 
هزینه پروتز شنوایی، بیماران تنها ملزم به پرداخت 
۲۰ میلیون تومان هســتند که این بخش هنوز در 
سبد بیمه قرار نگرفته است. نریمانی ادامه داد: پروتز 
حلزون شنوایی دارای دو قسمت است که یک قسمت 
با عمل جراحی در داخل گوش قرار می گیرد و قسمت 
پردازشگر شنوایی هم در پشت گوش روی پوست قرار 
می گیرد که امواج صوتی را به دستگاه داخل گوش 
می فرستد. این پردازشگر طول عمری تقریبا ۱۰ ساله 

دارد و پس از این مدت باید تعویض شود.
دبیر هیات امنای صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران 
در خاتمه، بیان کرد: فرایند این کار آغاز شده است و 
تاکنون ۴۰۰ بیمار پردازشــگر را دریافت کرده اند و 
امیدواریم تا پایان سال جاری همه پردازشگرها بین 

بیماران توزیع شود.

معاون هماهنگ کننده و رئیس ســتاد نیروی 
پدافند هوایی ارتش جمهوری اســلامی ایران 
گفت: ســوژه های پدافند هوایی بکر و ماندگار 
اســت، ارتش جمهــوری اســلامی مطمئنا از 
پروژه های ســینمایی دفاع مقــدس که بتواند 
نقش آفرینی های نیروهــای پدافند را به تصویر 

بکشد حمایت می کند. 
امیر سرتیپ محمد یوســفی خوش قلب اظهار 
داشت: پدافند هوایی در ۲۸۸۸ روز دفاع مقدس 
به صورت ۲۴ ساعته و تقریبا در تمام عملیات ها 
یا به صورت مستقیم و چه غیر مستقیم در زمینه 
دفاع هوایی و ایجاد چتر پدافندی برای نیروهای 

عمل کننده نقش داشته و تاثیرگذار بوده است.
وی افزود: اما با وجود این  تولیدات ســینمایی 
مرتبط با دفاع مقدس در حوزه پدافند هوایی به 
حد کافی و لازم نبوده است. لازم است در حوزه 

پدافند هوایی شاهد تولیدات بسیاری باشیم تا 
دلامردی های نیروها به خوبی به تصویر کشیده 
شود. سرتیپ یوسفی خوش قلب ادامه داد: آثاری 
ساخته شده است. نه این که مورد رضایت نباشد 
اما در مجموع کم بوده و باید بیشتر به این مقوله 

در سینما پرداخته شود.
معاون هماهنگ کننده و رئیس ســتاد نیروی 
پدافند هوایی ارتش جمهوری اســلامی ایران 
گفت: ســوژه های پدافند هوایی سوژه هایی بکر 
و ماندگار اســت و اگر بخواهیم منصفانه به آن 
پرداخته شود از ماندگاری و مقبولیت اجتماعی 
خوبی برخوردار خواهد شــد. وی در عین حال 
تاکید کرد: ارتش جمهوری اســلامی مطمئنا 
از پروژه های ســینمایی دفاع مقدس که بتواند 
نقش آفرینی های نیروهــای پدافند را به تصویر 

بکشد حمایت خواهد کرد.

فیلم »شکستن یخ« به کارگردانی »آنتونی چن« به 
عنوان نماینده سنگاپور در نود و ششمین دوره جوایز 
اسکار در ســال ۲۰۲۴ در بخش بهترین فیلم بلند 
بین المللی انتخاب شد. این فیلم که از ۷ سپتامبر در 
سنگاپور اکران شده، سومین ساخته »آنتونی چن« 
است که به عنوان نماینده سنگاپور در جوایز اسکار 
انتخاب می شود و پیش از این در سال ۲۰۱۳ فیلم 
»Ilo Ilo« و در سال ۲۰۱۹ فیلم »فصل خیس« از 
این کارگردان در شاخه بهترین فیلم بین المللی اسکار 
حضور داشت که نتوانست به جمع نامزدهای نهایی راه 
یابد. فیلم »شکستن یخ« یک درام دوران بلوغ است 
که در چین فیلمبرداری شده است. این فیلم بر روی 
دوستی شکل گرفته میان سه شخصیت اصلی خود 
در طول انزوای مشترک آنها در یک آخر هفته در برف 
زمستانی تمرکز دارد و بازیگران چینی »ژو دونگیو«، 
»لیو هاوران« و »کو چی شیائو« در نقش های اصلی 

آن بازی می کنند.
این فیلم امســال در بخش نوعی نگاه جشنواره کن 
رونمایی شد و مورد تشــویق مخاطبان قرار گرفت. 
آکادمی اســکار روز دوم اکتبر )دهم مهر ماه( را به 
عنوان آخرین مهلت معرفی فیلم از سوی کشورها 
اعلام کرده و تاکنون ۷۵ کشور فیلم  برگزیده خود را 
معرفی کرداند. سینمای ایران نیز فیلم »نگهبان شب« 
ساخته رضا میرکریمی به به عنوان نماینده رسمی در 

اسکار ۲۰۲۴ برگزیده است.
بر اســاس جدیدترین قوانین اســکار، فیلم ها برای 
داشتن شرایط رقابت در شاخه فیلم بین المللی باید 
در فاصله زمانی اول دسامبر ۲۰۲۲ )۱۰ آذر ۱۴۰۱( 
تا ۳۱ اکتبر ۲۰۲۳ )۹ آبان ۱۴۰۲( حداقل هفت روز 
اکران پیاپی تجاری همراه با بلیت فروشــی داشته 
باشند. برای اینکه فیلم ها راحت تر الزامات آکادمی 
را برآورده کنند، آکادمی اجازه واجد شــرایط شدن 

فیلم ها با اکران در خارج از کشور مبدا )کشور معرفی 
کننده( را نیز می دهد، مشروط بر اینکه فیلم در خارج 
از ایالات متحده و قلمروهای آن برای حداقل هفت 
روز متوالی در یک ســینمای تجاری همراه با بلیت 

فروشی اکران شود.
در صورتی که هر نســخه ای از فیلم قبــل از اکران 
عمومی، نمایش داده شود، این فیلم دیگر واجد شرایط 
برای رقابت در شــاخه فیلم بین المللی جوایز اسکار 
نخواهد بود. اکران غیرسینمایی شامل نمایش فیلم 
در سامانه های نمایش آنلاین )پلتفرم های آنلاین(، 
عرضه از طریق دی وی دی و یا نمایش در بستر اینترنت 

و حتی نمایش در خطوط هوایی می شود.
همچنین آثار انیمیشن و مستند بلند نیز می توانند در 
این شاخه به عنوان نماینده رسمی کشورها به آکادمی 
معرفی شوند و حداقل ۵۰ درصد از دیالوگ های فیلم 
باید به زبان غیرانگلیسی )زبان کشور مبدا( باشد و 
اضافه کردن زیرنویس انگلیسی ضروری است. چنانچه 
فیلمی بخواهد نماینده رسمی سینمای یک کشور در 
جوایز اسکار باشد، باید کنترل هنری بر آن فیلم به 
عهده اتباع آن کشور باشــد )یعنی بخشی عمده ای 

از عوامل اصلی فیلم از کشور معرفی کننده باشند(.
دوره گذشــته در ابتدا ۹۳ کشور فیلم نماینده خود 
را برای رقابت در شــاخه بهترین فیلم بین المللی به 
آکادمی معرفی کردند. طی مرحله نخست ۱۵ فیلم 
به عنوان نامزدهای اولیه و در نهایت ۵ فیلم به عنوان 
نامزدهای نهایی این شــاخه از طریق رای گیری از 
اعضای آکادمی انتخاب شدند و سرانجام در مراسم 
اعطای جوایز فیلم »در جبهه غرب خبری نیست« 
ساخته »ادوارد برگر« از آلمان برنده اسکار بهترین 
فیلم خارجی سال شــد. نود و ششمین دوره جوایز 
سینمایی اسکار روز ۱۰ مارس )۲۰ اسفند ۱۴۰۲( 

برگزار خواهد شد.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: امیدواریم 
در امور روزمره کشور از فرصت های بزرگ مجمع 
پارلمانی بریکس غفلت نکنیــم و تلاش کنیم 
تا از فرصت های آن برای بهتر شــدن شــرایط 
کشــور بهره ببریم. محمدباقــر قالیباف رئیس 
مجلس شــورای اســلامی که در رأس هیئتی 
به منظور شــرکت در نهمین مجمــع پارلمانی 
بریکس به آفریقای جنوبی ســفر کــرده بود، 
پس از ورود به تهران در تبیین دســتاوردهای 
حضور هیئــت نمایندگــی ایــران در مجمع 
مجالس بریکس در آفریقــای جنوبی، گفت: در 
ســفر به آفریقای جنوبی ملاقات های خوبی با 
شخصیت های برجسته و مؤثر سیاسی پارلمانی 
و غیرپارلمانی داشــتیم. وی افزود: نشستی هم 
با ایرانیان مقیم آفریقای جنوبی داشــتیم، چه 
آن ها که در حوزه مســائل اقتصادی فعال بودند 
و چه آن هایی کــه در حوزه مســائل فرهنگی، 
 علمی، آموزشــی و دانشــگاهی فعال بودند را 

ملاقات کردیم.
قالیباف با اشاره به برنامه های سفر خود، عنوان 
کرد: از مرکز اسلامی ژوهانســبورگ بازدیدی 
داشــتیم. اگر می خواهیم نتیجه مجاهدت های 
حضرت امام خمینی و نیز ثمره خون شــهدا و 

همچنین صدای انقلاب را مشاهده کنیم که تا 
کجا رفته است و عظمت و قدرت انقلاب اسلامی 
و حوزه نفوذ را ایران عزیزمان را درک کنیم، در 

این مرکز قابل مشاهده است.
وی ادامه داد: در این مرکز افرادی را می بینیم که 
با هزاران فرسنگ فاصله از کشورمان به لحاظ بعد 
مسافتی، بسیار آگاه و تازه مسلمان و شیعه شده 
از تجار نامدار گرفته تا یک نوجوان فقیر حضور 
داشته و در کنار هم در آن مرکز فعالیت می کنند 

و این امر مسئولیت ما را بیشتر می کند.
رئیس مجلس با اشــاره به لزوم حل مشــکلات 
کشــور، اظهار کرد: می توانیم همــت کنیم و 
مشکلات کشــور را با ایده و آرمان های حضرت 
امام و مقام معظم رهبری حل و فصل کنیم که 
در یک قدمی حل آن ها هستیم تا در عین حال 
پاسخگوی نیازهای معنوی و باورهایی باشیم که 

امروز جامعه بشری را دنبال کنیم.
قالیباف در پایان گفت: فکر می کنم که سفر بسیار 
مؤثری بود و امیدواریم در امور روزمره کشور از 
فرصت های بزرگ این مجمــع غفلت نکنیم و 
تلاش کنیم تا از فرصت های آن برای بهتر شدن 
شرایط کشور عزیزمان و جهان اسلام و نقشمان 

در این نظم جدید بهره ببریم.

خطیب نماز جمعه تهران با اشــاره به هفته دفاع 
مقدس گفــت: دفاع مقــدس ادامه عاشــورای 
حضرت سیدالشهدا است؛ جبهه برای ما ظرفیتی 
برای خودیابی، شــکوفایی اســتعداد و فتوحات 
علمــی و عرفانی بــود. حجت الاســلام کاظم 
صدیقی خطیب نمــاز جمعه ایــن هفته تهران 
طی ســخنانی با بیان اینکه آنچــه در درجه اول 
وحدت را به هم می زند شیطان است، خاطرنشان 
 کرد: قرآن شــیطان را مبدا اختلافــات و تفرقه 

معرفی می کند.
وی افزود: دنیای اســتکبار یعنی آمریکا شیطان 
بزرگ است و منشــا تفرقه انگلیس خبیث است. 
آمریکا و انگلیس ایجاد جنگ می کنند و مرزها را 
با شیطنت خود تعیین کرده و گاهی کشورهای 
کوچکی را برای زمینه ســازی جدایی مسلمانان 
ایجاد می کنند که این مرزها منشأ اختلاف می شود.

صدیقی با اشــاره به تاثیرات منفی ایجاد شایعات 
و بدبینی ها علیه یکدیگر در کشــور عنوان کرد: 
بعضی ها می خواهند مردم را به هم بریزند و ناامنی 
روانی برای جامعه اسلامی به وجود آورند و موجب 
ســلب اعتماد از مسئولین شــوند و این اقدامات 
محبتی را که باعث انسجام در جامعه می شود از بین 
می برد. خطیب نماز جمعه پایتخت با بیان اینکه در 
یک جامعه وقتی احساس امنیت وجود داشته باشد، 
محبت و دوستی ایجاد خواهد شد خاطرنشان کرد: 

اگر انسجام و محبت در جامعه نباشد باعث ایجاد 
نفرت می شود. صدیقی گفت: انسان چهار سرمایه 
دارد که شامل جان، مال، ناموس و آبرو می شود. 
جامعه زمانی امن است که در آن ترور نباشد چون 
وقتی در جامعه ترور وجود داشته باشد امنیت جانی 
وجود ندارد. همچنین وقتی بیگانه میکروب هرزگی 
را در یک جامعه شایع می کند و بانوان جامعه را به 
بی حیایی و بی حجابی دعوت می کند این هرزگی ها 
باعث می شــود که نظام خانواده در جامعه به هم 
بریزد. از طرف دیگر وقتــی در جامعه ای حلال و 
حرام رعایت نشود و هر کسی به خود اجازه دهد 
در مال دیگران دست درازی کند اعتمادی برای 

سرمایه گذاری نمی ماند.
 وی همچنین با اشاره به اهمیت حفظ آبروی مومن 
در جامعه گفت: در حدیث آمده است یک درهم ربا 
آلودگی اش بیشتر از ۳۶ زنا است و بردن آبروی یک 

مسلمان گناهش بیشتر از ربا است.
خطیب نماز جمعه تهران عنوان کرد: مردم عزیز از 
شایعه پراکنی ها و شنیدن شایعات و قبول کردن و 
منتقل کردن آنها پرهیز کنند که موجب ریختن 
آبروی مسلمان می شود و مسئولین، صدا و سیما 
و ســخنگوها در این رابطه به فقه مراجعه کنند و 
دقت داشته باشند که ناامنی عمومی ایجاد نشود 
و روحیه و روان مردم در اثر شــایعات در معرض 

تزلزل قرار نگیرد.
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دفاع مقدس ادامه عاشورای حضرت سیدالشهدا است

سياسیفرهنگی 

ارتش از تولیدات سینمایی بکر حمایت می کند

سنگاپور با فیلم »آنتونی چن« به رقابت اسکار رفت
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نیازی به واردات گندم در بخش 
آرد و نان نداریم

رئیس اتاق اصناف کشــاورزی گفت: با توجه 
به میزان خرید تضمینی، نیــازی به واردات 
گندم در بخش آرد و نان نداریم. قاسم پیشه 
ور گفت: با توجه به رشد میزان تولید و خرید 
تضمینی گندم، امسال حداکثر ۲ میلیون تن 
گندم برای نیاز صنف و صنعت باید وارد شود.

به گفته او، بنابر آمار بیــش از ۱۰ میلیون و ۳۳۰ 
هزارتن گندم خریداری شــده که تا پایان فصل 
خرید این میزان به ۱۰ میلیــون و ۵۰۰ هزارتن 
خواهد رسید که با این وجود نیازی به واردات گندم 
برای تامین آرد و نان نداریم. پیشــه ور ادامه داد: 
امسال ۱۳.۵ تا ۱۴ میلیون تن گندم از کشاورزان 
خریداری شد که بخشــی از آن به سبب تامین 
بذر نزد کشــاورزان نگه داری شده است. رئیس 
اتاق اصناف کشــاورزی گفت: افزایش چشمگیر 
میزان خرید نسبت به مدت مشابه سال قبل بدان 
معناست که پتانســیل خودکفایی این محصول 
استراتژیک در کشور وجود دارد و تنها نیاز است که 

حمایت همه جانبه از تولید صورت بگیرد.

زمین ۱.۵میلیون واحد مسکونی 
تأمین شد

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با اعلام 
این که بانک ها به ۲۰درصد تعهدات پرداخت 
نهضت ملی مسکن عمل کردند، گفت:  زمین 
۱.۵میلیون واحد طرح مذکور تأمین شده است. 
ارسلان مالکی اظهار کرد: بانک ها در سال اول 
باید ۳6۰ هزار میلیارد تومان و در ســال دوم 
۴۵8 میلیارد تومان برای پروژه های نهضت ملی 
مسکن پرداخت می کردند. وی ادامه داد: بانک ها 
تاکنون فقط ۱7۱ همت پرداخت کرده اند که 
معــادل ۲۰.۲ درصد از تعهدات اســت. وی با 
یادآوری این که حدود ۲۴ هــزار هکتار زمین 
نهضت ملی مسکن در مراحل رسیدگی است،  
افزود: تا امــروز ۳۴ هــزار و 69۵ هکتار زمین 
برای نهضت ملی مسکن قطعی و نهایی شده 
اســت، همچنین ۱6 هزار هکتار زمین برای 
شهرک سازی مصوب شده است که قرار است 

۵۰ شهرک در سراسر کشور ایجاد شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که "تاکنون 
زمین ساخت یک میلیون و ۵۵۵ هزار واحد نهضت 
ملی مسکن تأمین شده است"،  اضافه کرد: در یک 
سال گذشته ۲۰ هزار هکتار الحاق اراضی به شهرها 
داشته ایم که عددی بسیار بزرگ است و انقلابی در 
تأمین زمین بوده است، البته در برخی از مناطق 
به دلایل خاص تأمین زمین بسیار دشوار است که 

یکی از آنها ایلام است.
مالکی بیان کرد: ماده ۱۰ قانــون جهش تولید 
مسکن الزام می کند که باید دستگاه ها اراضی مازاد 
خود را بدهند که در قالب این طرح ۵6۰۰ هکتار 
از اراضی مازاد دستگاه ها ارائه شده است، ۲۵۰۰ 
هکتار از این میزان با شناسایی ای که داشتیم از 
طرح خارج شدند و ۲6۰۰ هکتار مانده است که 
بخش زیادی از آنها از اراضی دانشگاه ها است و در 
قالب تفاهم نامه ای که با وزارت  علوم داشتیم مقرر 
شد اراضی مازاد برای ســاخت مسکن کارکنان 

دانشگاه و اعضای هیئت علمی تحویل داده شود.

خبر

رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه جزئیات طرح زمان 
بندی شــده دولــت برای 
کاهش تورم تا پایان سال 
را اعلام کرد. بــه گزارش 
تسنیم، داود منظور با اشاره به اینکه،  برنامه ما این 
است که نرخ تورم ماهانه را به ۱.۵ درصد و نرخ تورم 
کشور را تا پایان سال به ۳۰ درصد کاهش برسانیم، 
گفت: پارسال به دلیل اعمال سیاست های جدید 
ارزی، کشور نرخ تورم بالایی را تجربه کرد به طوری 
که نرخ آن به ۴6.۵ درصد رســید در نتیجه قیمت 
کالاها رو به افزایش گذاشت و حتی تا ۲ ماه ابتدای 
امسال نیز ادامه داشت اما به تدریج این افزایش رو 

به کاهش گذاشته است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار داشت: با وجود 
تحریم هــای اقتصادی، ارز مورد نیــاز برای تامین 
کالاهای واســطه ای و ســرمایه ای به خوبی انجام 
گرفته است به طوری که تامین ارز در 6 ماه نخست 
امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل حدود ۲۰ 

درصد افزایش یافته و اقتصاد کشور توانسته است به 
یک سازگاری در حوزه تحریم دست پیدا کند البته 
در نظر است که سایه شــوم تحریم را از سر اقتصاد 

کشور کم کنیم. هم اکنون و بر اساس گزارش مرکز 
آمار ایران نرخ تورم ماهانه ۲ درصد گزارش شده و 
ظاهرا به جز مرداد ماه با پیاده سازی سیاست تثبیت 

ارزی اقتصاد ایران در حال هماهنگی با تورم ماهانه ۲ 
درصدی است. متاسفانه سال گذشته با اجرای غیر 
دقیق سیاست ارزی بر مبنای دلار تک نرخی قیمت 
ارز در بازار آزاد جهش کرده و به همین واسطه تورم 

ماهانه نیز در کانال ۳ الی ۴ درصد نوسان کرد.
حالا و از ابتدای سال با سیاست تثبیت ارزی شاهد 
ریزش قابل توجه در بازارهای دارایی از سکه و دلار 
تا مسکن هستیم، بر این اساس با کنترل التهابات 
و انتظارات تورمی نرخ تــورم ماهانه به محدوده ۲ 
درصد رسیده و با ادامه همین روند رئیس سازمان 
برنامه و بودجه ادعا کرده که در پایان سال نرخ تورم 

ماهانه به ۱.۵ درصد خواهد رسید.
لازم به ذکر است یکی از دیگر از وجوه پیروزمندانه 
سیاســت تثبیت ارزی کنترل نرخ رشد نقدینگی 
بدون آســیب به تولید صنعتی کشور است. بر این 
اســاس هرچند بر مبنای سیاست کنترل ترازنامه 
نرخ رشــد نقدینگی به محدوده ۲6 درصد سقوط 
کرده اما این موضوع منجر به تحمیل رکود به اقتصاد 
به خصوص حوزه تولید صنعتی کشور نشده است. 
این موضوع در گزارشــهای اخیر مرکز آمار و بانک 

مرکزی تایید شده است.

برنامه دولت برای کاهش تورم ماهانه به ۱.۵ درصد است

کاهش رشد نقدینگی با سیاست تثبیت ارزی 

۹۱.۲ درصد چک ها در تیرماه 
وصول شدند

طبق اعلام بانک مرکزی، طی تیر امسال 9۱.۲ 
درصد از کل چک های مبادله شده در سامانه 
چکاوک وصول شده است. بانک مرکزی اعلام 
کرد: طی تیر مــاه ۱۴۰۲، 9۱.۲ درصد از کل 
چک های مبادله شــده در ســامانه چکاوک 
وصول شده است که این نسبت از نظر مبلغی 

نیز معادل 87.۳ درصد است.
درصد تعــداد و مبلغ چک های وصول شــده 
در ماه قبل از آن )خرداد ماه سال ۱۴۰۲( به 
ترتیب معادل 9۱.7 درصد و 88.۴ درصد بوده 
است. همچنین این نسبت در ماه مشابه سال 
قبل به ترتیب برابر 9۰.7 درصد و 89.6 درصد 
بوده است. براساس آمار چک های مبادله ای 
در تیر ماه سال ۱۴۰۲ حدود 7 میلیون و 8۰۰ 
هزار فقره چک به ارزشــی حدود ۴8۲9 هزار 
میلیارد ریال مبادله شد که نسبت به ماه قبل 
از نظر تعداد، ۱.6 درصــد و از نظر مبلغ، ۴.۱ 

درصد کاهش نشان می دهد.

رکورد نرخ بهره بین بانکی شکست
جدیدترین گزارش بانک مرکزی نشان می دهد، 
نرخ بهره بین بانکی به بالاتریــن حد خود در 
سال های گذشــته رســید. بانک مرکزی در 
جدیدترین گزارش خود نرخ بهره بین بانکی را 
در هفته منتهی به ۵ مهرماه به میزان ۱۱ صدم 
درصد افزایش داد و به ۲۳.8۰ درصد رســاند. 
رکود نرخ بهره بین بانکی شکســته شده و این 
مسئله می تواند ســایر بازارهای مالی را تحت 
تاثیر قرار دهد. بیشترین نرخ بهره امسال مربوط 
به ۲7 اردیبهشت ماه بوده است که به نرخ ۲۳.76 

درصد رسیده بود.
این نرخ در پایان هفته منتهی به ۲9 شــهریور 
ماه به ۲۳.69 درصد رسیده بود. نرخ  بهره بین 
بانرخ بهره بین بانکــی در هفته منتهی به ۲۲ 
شــهریورماه نیز با افزایش 7 صدم درصدی به 
۲۳.6۲ درصد افزایــش یافته بود. این نرخ طی 
هفته منتهی به ۱۵ شــهریورماه با کاهش به 

۲۳.۵۵ درصد رسیده بود.
نرخ سود در هفته منتهی به 8 شهریورماه نیز با 
کاهش ۲ صدم درصدی به ۲۳.۵7 درصد رسیده 
بود. این نرخ طی هفته متهی به ۱ شهریورماه با 
افزایش به ۲۳.۵9 درصد رسیده بود. نرخ بهره 
بین بانکی طی دو ماه گذشــته روند نوســانی 

داشته است.
کمترین نرخ این بازار در ســه ماه اخیر، حوالی 
۲۳.۴ بــوده اســت. روند صعودی نــرخ بهره 
بین بانکی از بهمن ماه سال گذشته آغاز شد؛ از 
هفته منتهی به ۳۰ آذرماه، نرخ سود بین بانکی 
وارد کانال ۲۱ درصدی شده و تا هفته منتهی 
به ۱9 بهمن ماه در همین کانال در نوسان بود، 
ولی از ۲6 بهمن ماه این نرخ رکورد جدیدی در 
کانال ۲۲ درصدی به ثبت رســاند و حالا این 
نرخ در کانال ۲۳ درصدی در نوســان است. با 
افزایش نرخ بهره بانکی در هفته گذشــته، به 
نظر می رسد بانک مرکزی برای کنترل عملیات 
بانک ها در بازار بین بانکی مجبور به افزایش نرخ 
بهره شده است. نرخ بهره بین بانکی رکورد سال 
های گذشته خود را شکسته و به سقف کریدور 
نزدیک شده است. بانک مرکزی در واکنش به 
افزایش نرخ سود بین بانکی، کریدور این نرخ را 
که پیش از این از ۱۴ تا ۲۲ درصد بود به ۱7 تا ۲۴ 
درصد افزایش داد، نرخ بهره بین بانکی بار دیگر 
به سقف کریدور جدید خود نزدیک می شود و 
باید دید که بانک مرکزی اجازه شکسته شدن 
این ســقف را خواهد داد یا خیر. در حال حاضر 
بانک های مرکزی دنیا در سیاست گذاری پولی 
یک کریدور نرخ بهــره تعریف می کنند، کف و 
سقفی تعریف شــده و معمولا نرخ بهره هدف، 
در وسط این کریدور تعیین می شود، به عنوان 
مثال نرخ بهره هدف ۱8 درصد است.در صورت 
مدیریت صحیح، طبیعتا نرخ بهره در بازار بین 
بانکی از این ســقف کریدور نباید بالاتر برود یا 
از کف آن به عدد پایین تری برســد. بانک های 
مرکزی در حال حاضر هدف گذاری تورمی انجام 
می دهند و این موضوع متعارف است، به عنوان 
مثال اعلام می کنند، نرخ تورم هدف، ۲۲ درصد 
است و با همین نرخ بهره، به آن هدف می رسند و 

به اقتصاد جهت دهی می کنند.
پس نرخ بهره  بین بانکی که به آن لنگر اسمی 
گفته می شــود، ابزاری اســت برای کنترل و 
هدف گذاری تورم که در همه دنیا از آن استفاده 
می کنند. در حال حاضر، در پایان برنامه هفتم 
توسعه، نرخ تورم ۱۰ درصدی برای کشور ترسیم 
شده است و کریدور نرخ بهره نیز بین ۱7 تا ۲۴ 

درصد، قرار دارد.
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ســازمان بین المللی کار گزارش داده حدود ۴ 
درصد درآمد ناخالص ملی بابت خسارت بیماری های شغلی و حوادت ناشی از کار هزینه 

می شود.
نخستین همایش ملی چشم انداز »ایمنی و بهداشت شغلی« با محوریت مقاوله نامه ۱۵۵ 
سازمان بین المللی کار با حضور سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
نمایندگان تشــکل های کارگری و کارفرمایی، مدیران کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
 اســتان ها و جمعی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی برگزار شــد. بر اساس آمار 
بین المللی هر 7 ثانیه یک نفر به دلیل بیماری های شغلی جان خود را از دست می دهد. 

به این ترتیب مرگ ناشی از بیماری های شغلی 6 برابر فوت ناشی از حوادث کاری است. 
سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این همایش گفت: سازمان بین 
المللی کار گزارش کرده حدود ۴ درصد درآمد ناخالص ملی بابت خسارت بیماری های 
شغلی و حوادث ناشی از کار هزینه می شود. وی با بیان اینکه این عدد، رقم قابل توجهی 
است، افزود: این بزرگی عدد به دلیل رقم مالی نیست بلکه عدد قابل توجه خسارت هایی 
است که جامعه انســانی را تهدید می کند. اتفاقات ناگواری که برای انسان و کارگران 

سخت کوش به جامعه انسانی وارد می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: حوادث ناشی از کار اثرات زیان باری به طور 

مســتقیم برای بازماندگان و خانواده افراد به همراه دارد. این آمار آزاردهنده اســت. 
مرتضوی با اشاره به جوانان حادثه دیده و از کارافتاده عنوان کرد: سال ها خانواده و پدر 
و مادر باید فرزند خود را همچون مجسمه ای نظاره گر باشند که قدرت کار و انجام امور 

خود را ندارد.
این مقام عالی کار با تأکید بر اینکه آثار حوادث بر جامعه و اقتصاد بسیار است، اطهار کرد: 
به طور قطع اثرات جسمی و روحی و خسارت معنوی آن قابل جبران نیست. وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در پایان گفت: ما باید با تدوین قوانین، اجرا و نظارت بر حسن اجرا از 

رخ دادن حوادٍث پیشگیری کنیم.

۴درصدازدرآمدناخالصملیکشورهاهزینهحوادثشغلیمیشود
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طبق گزارش اخیر مرکز آمار، رشد بخش ساختمان 
از منفی ۲.۳ درصد در بهار سال گذشته به ۴.7 درصد 
در بهار امسال رسیده است؛ رشــدی که تداوم آن 
می تواند ضمن تقویت عرضه مسکن، به رونق دیگر 
بخش های اقتصاد کشور هم کمک کند. بر اساس 
گزارش مرکز آمار ایران با وجود اینکه رشــد بخش 
ساختمان و مسکن در سال ۱۴۰۱ منفی ۲.۳ درصد 
بوده، اما این بخش رشد ۴.7 درصدی را در بهار سال 

جاری تجربه کرده است.
رشد فعالیت های ســاختمانی در بهار امسال را در 
حالی شاهد هستیم که بخش مسکن و ساختمان 
کشــور با ده ها صنعت دیگر در ارتباط است و رونق 
بازار در این حوزه به طور قطع به رشد و پویایی سایر 
صنایع وابسته نیز کمک خواهد کرد. کارشناس حوزه 
مسکن با اشاره به تاثیرگذاری رونق ساخت و ساز بر 
دیگر صنایع در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار 
ایرنا گفت: مسکن بخش جدایی ناپذیر از ترازنامه 
تمام شرکت ها از خدماتی گرفته تا تولیدی است و از 

سوی دیگر در بهای تمام شده کالاها و خدمات، بدون 
استثنا نقش دارد.

مجید گودرزی افزود: بر همین اســاس با کنترل 
بخش مسکن با استفاده از ابزارهای مالیاتی و مالی 
نه تنها کمک بزرگی به کاهش تــورم و بهای تمام 
شده قیمت آن می شود، بلکه شــاهد رونق و تداوم 
فعالیت کسب وکارهای نوپا خواهیم بود. گودرزی، 
تلاش های دولت سیزدهم را در حوزه ساخت و ساز 
و مسکن قابل تقدیر دانست و افزود: با توجه به اینکه 
بخش های زیادی از اقتصاد ایران با حوزه مسکن در 
ارتباط است، می توان گفت که مسکن موتور محرکه 

اقتصاد ایران است.
وی با بیان اینکه تقاضاهای انباشته شده زیادی از 
دولت قبل در بخش مسکن وجود دارد، بیان داشت: 
امروز دولت به دنبال پاســخ دادن درســت به این 
تقاضاها اســت که در این صورت صنایع زیادی نیز 
که پیش از این غیرفعال شده بودند، بار دیگر پای کار 

آمده و با حداکثر ظرفیت کار خواهند کرد.

مدیرعامل شرکت گروه سرمایه گذاری مسکن 
از فروش متری مســکن در بورس از ماه آینده 
خبر داد. محمدرضــا جواهری تفتی مدیرعامل 
شرکت گروه ســرمایه گذاری مسکن در جمع 
خبرنگاران، گفــت: فروش متری مســکن در 
بورس را از ســه ســال گذشــته آغــاز کردیم 
و برای اجرای این طرح ســازمان بــورس باید 
 تاییدیه دهــد که منتظر ابلاغ ســازمان بورس 

هستیم.
مدیرعامل گروه ســرمایه گذاری مسکن گفت: 
اولین فروش متری مسکن سه ماه پس از ابلاغیه 
سازمان بورس آغاز خواهد شد و تا کنون تجربه 
فروش متری مسکن در کشور را نداشتیم و تا یک 
ماه آینده سازمان بورس ابلاغیه سازمان بورس را 

صادر خواهد کرد.
وی گفت: شرکت سرمایه گذاری مسکن علاوه 
بر ساخت و تولید انبوه مسکن، در حوزه توسعه 
مهندسی و کیفیت بخشی به صنعت ساختمان 

نیز ورود کرده اســت و این امر مهم در اولویت 
شرکت است.

این مقام مســئول در ادامه تاکید کرد: موضوع 
ایمنــی ســاختمان از روندهــای مهم صنعت 
ساختمان در راستای حفظ منابع انسانی، محیط 
زیســت و اقتصاد پروژه های ســاختمانی است 
قطعاً توجه به مســائل مربوط به ایمنی محیط 
کار، سلامت و بهداشت کارکنان پروژه، موضوع 
مربوط به فعالیت های ســاختمانی و همچنین 
 رعایت الزامــات ایمنــی ســاخت را ضروری 

می کند.
زمانی کــه فرد یک متــر از واحد مســکونی را 
خریداری می کند افراد در زمان تحویل پروژه نیز 
همان یک متر به خریدار تحویل می شود فارغ از 
اینکه با چه قیمتی این سهام را خریداری کرده و 
قیمت مسکن چه تغییری کرده است و قیمت ها 
به عوامل مختلفی مانند هزینه ســاخت، زمین، 

تجهیزات محاسبه می شود.

معاون روابط کار وزارت تعاون گفت: معاون تعاون از طرف وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی متولی مسکن کارگران شده است و در این زمینه 
تفاهم نامه ای با وزارت راه و شهرسازی امضا شد  که از ظرفیت نهضت ملی 
مسکن برای مسکن کارگری استفاده شود. علی حسین رعیتی فرد در 
حاشیه اولین همایش ملی ایمنی و بهداشت شغلی در جمع خبرنگاران 
در مورد اینکه آیا حداقل دستمزد قرار است با توجه به تورم افزایش یابد؟ 
گفت: طبق قانون میزان افزایش حداقل حقوق با توجه به تورم و نه الزاما 
به اندازه تورم است. سال گذشته تورم ۴۱ درصد بود درحالی که حداقل 
حقوق ۵7 درصد افزایش یافت، امسال هم در یک فرایند سه جانبه گرایی 
افزایش حداقل حقوق مشخص شد.وی گفت: البته قبول دارم با توجه به 
تورم شرایط کارگران و حتی کارمندان دچار مشکل شده است اما اینکه 
صرف نمایندگان کارگران پیشنهاد برگزاری جلسه افزایش حداقل حقوق 

را                              داشته باشند، کافی نیست. باید در یک فرایند سه جانبه گرایی اجماع 
حاصل شود. کارفرما هم دغدغه هایی دارد که در تامین حقوق کارگران به 
مشکل برخورد می کنند. معاون روابط کار اظهار داشت: شورای عالی کار 
قبلاً هر چهار ماه یکبار برگزار می شد، الان هر ماه یک بار برگزار می شود 
و جلسه این شورا تا آخر مهرماه برگزار می شود، اما هنوز مطلبی در مورد 

تجدیدنظر در حقوق کارگران در دستورکار قرار نگرفته است.
رعیتی فرد در مورد اینکه نمایندگان کارگران می گویند از ۵ ماه قبل 
پیشنهاد تجدیدنظر حداقل حقوق را                              داده اند، افزود: دستور جلسات را                              
قبلاً رئیس و دبیرخانه شورای عالی کار تصمیم می گیرد و هنوز اجماعی 
در مورد اینکه تجدیدنظر در حداقل حقوق باشد صورت نگرفته، البته در 
جلسات کارشناسی بحث شده است، اما در شورای عالی کار در دستورکار 
قرار نگرفته است. وی در مورد اینکه آیا با مزایای جانبی مانند بن کارگری و 

یا سبد معیشت نمی توان به جبران قدرت خرید کارگر پرداخت؟ گفت: ما 
مانع این نیستیم که کارفرما حقوق بیشتری به کارگر بدهد، شورای عالی 
کار طبق ماده ۴۱ قانون سالانه کف و حداقل حقوق را                              مشخص می کند. 
برای سقف حقوق مانعی وجود ندارد و کارفرما می توان میزان بیشتری 

بدهد یا سبد معیشت در نظر بگیرد، در این زمینه مشکلی وجود ندارد.
معاون روابط کار اظهار داشت: قبول دارم که معیشت کارگران در شرایط 
تورمی سخت شده است، اما حداقل حقوق کارگران سالی یک بار مشخص 
می شود. اگر قرار باشد تصمیم جدیدی گرفته شود، باید در یک فرایند 

سه جانبه  باشد که هنوز به جمع بندی نرسیده ایم.
رعیتی فرد افزود: اگر قرار باشد حداقل دستمزد بدون سه جانبه گرایی 
اضافه شود، ۵۰ درصد کارگاه های ما دارای اشتغال زیر ۱۰ نفر و کوچک 
هستند و هزینه دستمزد در آنها گاهی به ۵۰ درصد هم می رسد. البته در 

کارگاه های بزرگ و شرکت هایی مانند پتروشیمی و نفت نسبت هزینه 
دستمزد زیر ۱۰ درصد است، اما در کارگاه های کوچک نسبت دستمزد 
به تولید ۵۰ درصد است و اگر قرار باشد حداقل حقوق زیاد شود منجر 
به تعدیل نیرو می شود. در آن صورت هزینه ای بر صندوق مستمری و 
بازنشستگی وارد می شود.وی در مورد اصلاح قانون کار هم گفت: لایحه 
اصلاح قانون کار در کارگروه ها نهایی شده و مورد توافق شرکای اجتماعی 
هم قرار گرفته و قرار است به زودی به صحن دولت ارسال شود. معاون 
روابط کار در مورد اینکه با توجه به هزینه مسکن در سبد خانوار آیا دولت 
قرار است برای کارگران تسهیلات ویژه ای بدهد، اظهار داشت: معاون 
تعاون از طرف وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی متولی مسکن کارگران 
شده است و در این زمین تفاهم نامه ای با وزارت راه و شهرسازی امضا شد  

که از ظرفیت نهضت ملی مسکن برای مسکن کارگری استفاده شود.

تامین برق صنایع با هدف جهش تولید صنعتی، به رشد 9.۳ درصدی 
تولید صنایع بورسی در مرداد ماه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
انجامید که بیشترین میزان رشد در 7 ســال گذشته است. بر اساس 
اطلاعات منتشر شده در پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی، رشد 
شاخص تولید شرکت های بورسی در مرداد سال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته به بیشترین میزان در 7 ســال گذشته رسید و 

افزایش 9.۳ درصدی را تجربه کرد.
این شاخص در سال گذشته رقم 6.۲ درصد را تجربه کرده بود و در سال 
۱۴۰۰ نیز کاهش -8 درصدی را به ثبت رساند. همچنین جمع افزایش 
شاخص تولید در ۲ سال گذشته به رقم ۱6 درصد رسید در حالی که 
این شاخص در چهارسال منتهی به سال ۱۴۰۰ با کاهش ۱.7 درصدی 
مواجه شده بود. یکی از مهمترین دلایل ضمن رشد تولید صنایع کشور 
در تابستان ۲ سال گذشته، تامین انرژی برای ثبت جهش تولید صنعتی 

کشور بوده است.
در همین راستا، مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت مدیریت 
شــبکه برق با اشــاره به آخرین جزئیات برنامه تامین برق مشترکان 
صنعتی توسط وزارت نیرو گفت: وزارت نیرو از ابتدای دولت سیزدهم 
برای جبران ناترازی موجود در صنعت برق دو راهکار کلی را در پیش 
گرفت که یکی افزایش ظرفیت تولید برق از مسیر های ممکن و دیگری 

نیز مدیریت میزان مصرف برق در بخش های مختلف بود تا از این طریق 
میزان تاثیر ناترازی بر امکان تامین برق مورد تقاضا را به حداقل برساند.

وی افزود: بر اساس آمار و ارقام موجود میزان رشد تامین برق صنایع تا 
این لحظه نسبت به سال قبل 8.۱۵ درصد افزایش داشته است. رجبی 
مشهدی گفت: همواره و در سال گذشته میزان مصرف برق صنایع در 
فصل تابســتان به میزان 8۰ درصد مصرف برق بخش خانگی بود، اما 
امسال شرایط تغییر کرد و میزان مصرف برق صنایع نسبت به بخش 

خانگی افزایش یافت.
سخنگوی صنعت برق تاکید کرد: میزان مصرف برق کشور در اوج بار 
سال جاری به رقم 7۳هزارو ۴6۳ مگاوات رسید که چیزی حدود ۴۰۰۰ 
مگاوات از میزان مصرف برق کشور در اوج بار سال گذشته بیشتر بود و 
با این وجود تامین برق بخش های مختلف بدون هیچ مشکلی انجام شد.
یکی از انرژی بر ترین صنایع ایران که بخش عمده برق صنعتی کشور را 
مصرف می کند، صنعت فولاد است. بر اساس گزارش  شرکت مدیریت 
شبکه برق ایران، در نیمه نخست سال جاری و نسبت به سال ۱۴۰۰ 
میزان انرژی برق تحویلــی به صنایع فــولادی ۱6.7 درصد افزایش 

داشته است.
همچنین در نیمه نخست سال جاری میزان انرژی برق تحویلی به این 
صنایع نسبت سال گذشته نیز رشد ۱.8 درصدی را به ثبت رساند.بر 

اســاس این گزارش صنایع فولادی در نیمه نخست سال جاری ۲۲.9 
درصد در طرح های مدیریت و پاســخگویی بار با صنعت برق کشــور 
همکاری داشتند که این میزان مشارکت ۱ درصد از مدت زمان مشابه 

در سال ۱۴۰۱ بیشتر بود.
افزون بر این میزان رشد انرژی برق تحویلی به صنایع فولادی در فصل 
گرم سال جاری در مقایسه با بازه مشابه ســال ۱۴۰۰ افزایش ۲۴.7 
درصدی داشت. مستند به این گزارش تمامی صنایع فلزی کشور در 
نیمه نخست سال جاری ۲۵.7 درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ و 7.۵ درصد 

نسبت به سال گذشته انرژی برق بیشتری تحویل گرفتند.
همچنین میزان انرژی برق تحویلی بــه صنایع فلزی در بازه مدیریت 
مصرف بار سال جاری نیز نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش ۲۲.۵۵ درصدی 
و نسبت به بازه مشابه سال گذشــته نیز افزایش 8.۴۲ درصدی را به 

ثبت رساند.
با توجه به اطلاعــات عنوان شــده در گزارش، تلاش برای توســعه 
واحدهای نیروگاهی و مدیریت تقاضا در بخش خانگی به رشد تامین 
برق صنایع منتهی شده است. بر این اساس ساخت ۴۰ نیروگاه حرارتی 
و ۴۲ نیروگاه تجدیدپذیر به ظرفیــت 77۴9 مگاوات در کنار تعمیر و 
نگهداری به موقع واحدهای نیروگاهی از مهمترین دلایل رشد مصرف 

برق بخش صنعتی کشور بوده است.
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3 بازار

نماینده مردم گیلان در مجلس شورای اســلامی با اعلام مخالفت 
با اعطای بنزین بــه خانوار و افــراد به جای خودرو، گفــت: روزانه 
بالغ بر ۳۰ میلیون لیتر بنزین از خــارج وارد می کنیم و هزینه این 
واردات نیز ســنگین اســت. ســیدکاظم دلخوش اباتری، نماینده 
گیلان در مجلس شــورای اســلامی در حاشیه ســومین همایش 
ملی قیر بــاارزش در جمــع خبرنــگاران اظهار داشــت: در بحث 
 صنعت قیر و فرآورده های نفتی، هیچ ســاماندهی مناسبی تا امروز 

نداشته ایم.
وی افزود: سالانه 6 میلیون تن قیر در کشور تولید می شود، اما من 
معتقدم بیش از ایــن می توان از ظرفیت های تولید قیر در کشــور 
استفاده کرد. نماینده مردم صومعه ســرا با انتقاد از نحوه توزیع قیر 
برای احداث و به سازی راه های کشور گفت: دولت باید راسا سالانه 
ســهمیه قیر راه های شهری و روســتایی را اختصاص دهد تا دیگر 
لازم نباشد هر ســاله، 4 یا 5 ماه دوندگی کنیم تا وضعیت توزیع قیر 

در آن ســال را مشــخص کنیم. وی ادامه داد: الان در هفتمین ماه 
سال هســتیم، درحالی که قانون بودجه باید از ابتدای سال اجرایی 
شــود؛ 7 ماه از سال گذشــته و برخی اســتان ها وارد فصل سرما و 
بارندگی شده اند و با این شــرایط نمی توان آســفالت ریزی کرد؛ 
بلکه باید به گونه ای برنامه ریزی شــود تا قیر دستگاه های اجرایی 
 در ابتدای سال در اختیارشــان قرار بگیرد و این ســاماندهی الان

 وجود ندارد.
دلخوش با بیان اینکه "قیری که مردم نیاز دارند نباید صادر شود"، 
گفت: اول باید نیاز داخلی تأمین شود، بعد مازاد بر آن برای صادرات 
تخصیص داده شــود. وی افزود: قیر تهاتری هم می تواند مشــکل 
شرکت های قیرساز، مردم و دستگاه های دولتی را حل کند، برخی 
می گویند به جای سهمیه قیر، پول به دســتکاه ها داده شود، اما ما 
با این روش موافق نیســتیم، چرا که پرداخت پول می تواند در جای 
دیگری هزینه شــود، اما وقتی قیر به دستگاه ها داده شود، می توان 

 محاسبه شــود که با قیر تحویل داده شــده، چقدر آسفالت ایجاد 
شــده اســت.  نماینده مــردم صومعه ســرا در مجلــس یازدهم 
در پاســخ به تعیین تکلیف بنزیــن در برنامه هفتم توســعه گفت: 
برای بنزین تا امروز هیچ تصمیمی نهایی نشــده اســت و اساســا 
تصمیمی گرفته نشده اســت. وی افزود: روزانه بالغ بر ۳۰ میلیون 
لیتر بنزین از خارج وارد می کنیم و هزینه این واردات نیز ســنگین 
اســت، متأســفانه به خاطر حاشــیه های بنزین، نــه دولت و نه 
 مجلس، نه در بحث قیمــت و نه در بحث ســهمیه هیچ تصمیمی 

نگرفته اند.
دلخوش با اشاره به اینکه برخی به دنبال این هستند که بنزین به جای 
خودرو به افراد و خانوارها داده شود، گفت: این روش را قبول نداریم، 
چرا که بنزینی نداریم که به خانواده هــا بدهیم، من با این روش که 
بنزین به افراد و یا خانوار تعلق بگیرد، مخالفم و قطعا چنین روشی، 

کارشناسی نیست.

رئیس اتحادیه قالیشویی های تهران ضمن انتقاد از عملکرد برخی 
واحدها که نرخ مصوب را رعایت نمی کنند و خدمات مناســبی هم 
ارائه نمی دهند، گفت: در حال حاضر نرخ مصوب شستشوی هر متر 
فرش ۳۸ هزار تومان اســت و گرفتن 55 هزار تومان به ازای هر متر 

فرش تخلف است.
حجت محمدی، رئیس اتحادیه قالیشویی های تهران افزود: از طرف 
دیگر قالیشویی باید فرشی را که تحویل می گیرد تمیز و بدون لک 
تحویل دهد؛ مگر اینکه لک های فرش با مایع شوینده قابل پاک کردن 
نباشند به عبارت دیگر اگر دارنده فرش بتواند لک ها را با مایع شوینده 
تمیز کند به معنای عدم شستشــوی فرش با مایع شوینده توسط 

شرکت قالیشویی بوده و شرکت موظف است دوباره فرش را بشورد.

محمدی بــا تاکید بر اینکه متاســفانه دســتگاه هــای نظارتی و 
تعزیرات ضعیف عمل مــی کنند، تصریح کرد: در شــرایط کنونی 
اتحادیه به شــکایت آنلاین مردم روی ســایت اتحادیه رســیدگی 
می کند؛ اما شــرکت به راحتی مابه التفاوت مشــتری معترض را 
برمی گردانــد و پرونده مختومه می شــود و این یعنی این شــکل 
از برخورد قدرت بازدارندگــی کافی را ایجاد نمــی کند، به همین 
 دلیل دســتگاه های نظارتی مانند تعزیرات در این موارد باید قوی

 عمل کنند.
او با تاکید بر اینکه مردم باید نسبت به واحدهای متخلف شکایات خود 
را ثبت کنند، تصریح کرد: برای سال جاری هنوز نرخ مصوبی از سوی 
سازمان حمایت ارائه نشــده به همین دلیل شرکت های قالیشویی 

باید با همان نرخ ۳۸ هزار تومان سال گذشته با مشتریان خود حساب 
کنند. محمدی با تاکید بر اینکه امضای برگه در زمان دریافت فرش 
از مشتری به معنای این نیست که مشتری نتواند شکایت کند، اظهار 
کرد: به مردم ســفارش می کنیم قبل از امضا حتما برگه را مطالعه 
کنند و از طرف دیگر قبل از اینکه پول را پرداخت کنند فرش را کاملا 
بازرســی کنند تا در صورتی که لک یا پارگی داشت پول را پرداخت 
نکنند و از طریق اتحادیه شکایت خود را ثبت کنند تا اقدامات لازم 
انجام شود. او درباره پارگی فرش گفت: به طور قطع فرش سالم باید 
سالم تحویل داده شــود مگر آنکه فرشی فرســوده باشد یا به دلیل 
استفاده از وایتکس دچار پوسیدگی شده و با فشار وارده در کارخانه 

شستشو پاره شود.

رئیس کمیته اشتغال کمیسیون اجتماعی با بیان اینکه براساس آمارهای 
رسمی کل دستمزد کارگران حدود 7 درصد قیمت تمام شده تولید را به خود 
اختصاص می  دهد، گفت: بنابراین اگر ۲۰ درصد هم به حقوق کارگران اضافه 

شود تاثیر چندانی بر قیمت تمام شده تولید نخواهد گذاشت.
علی اصغر عنابستانی عضو کمیسیون اجتماعی و رئیس کمیته اشتغال این 
کمیسیون با انتقاد از بی توجهی وزارت کار به برگزاری جلسه شورای عالی 
به منظور ترمیم حقوق و دستمزد کارگران گفت: ماده 41 قانون کار تکلیفی 
برای دولت دارد که بر اساس آن  شورای عالی کار مکلف است حقوق ها را بر 
اساس تورم افزایش دهد. البته در این  مانده مباحث منطقه ای و نوع کار را هم 
مورد اشاره قرار داده که هیچوقت دولت ها اراده ای برای اجرای آن نداشتند. 
وی با بیان اینکه دولت مکلف است که میزان تورم را برای افزایش حقوق ها 
در نظر بگیرد، عنوان کرد: اگر دولت مفاد ماده 41 قانون کار را مدنظر قرار 
می داد شاید فشاری که برای اعمال افزایش حقوق به کارفرمایان وارد می شد 

نیز از بین می رفت.
رئیس کمیته اشتغال کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: در مقاطعی که 

درباره میزان افزایش مزد ســال 14۰۲ در شورای عالی کار تصمیم گیری 
می شد،  ما در کمیسیون اجتماعی مکرراً با وزیر کار رایزنی کردیم که باید 
تورم در مزد امسال لحاظ شود اما استدلال دولت این بود که در سال 14۰1 
تورم  ناشی از  افزایش 57 درصدی حقوق ها موجب بیکاری و تعدیل یک 
سری از کارگران شده و بهتر این است که ما به امید این باشیم که دولت تورم 
را کاهش دهد، بنابراین همان ۲۰ درصدی که برای کارمندان افزایش حقوق 
داشتیم برای کارگران نیز لحاظ شود.  عنابستانی ادامه داد: البته نمایندگان 
دولت در شورای عالی کار این وعده را هم داده بودند که اگر  دولت در نیمه 
سال 14۰۲ دولت موفق به کنترل تورم نشد، حقوق ها افزایش پیدا کند. 
بنابراین انتظار ما از دولت این است که به وعده خود هم در حوزه کارمندان 

و کارگران عمل کند.
ی با بیان اینکه "دولت اعلام کرده که پیش نیاز برگزاری جلســه شورای 
عالی کار برای بررســی افزایش حقوق کارگران این است که نمایندگان 
کارگران تقاضای تشکیل جلســه بدهند" خاطرنشان کرد: پیگیری های 
ما حاکی از این است که نمایندگان کارگری حدوداً ۲۰ روز پیش تقاضای 

رســمی خود را به دولت داده انــد و علی الظاهر روال قانونــی و حقوقی 
برای به جریان افتادن درخواســت افزایش حقوق کارگران شروع شده و 
 دولت و مشــخصاً وزارت کار باید اقدامات قانونی بعدی را در دســتور کار 

خود قرار دهد. 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با تاکید بر اینکه متاسفانه مقاومت هایی 
برای برگزاری جلسات شورای عالی کار برای ترمیم حقوق کارگران وجود 
دارد، گفت: بر همین اساس ایجاب می کند که مجلس به شکل جدی تری 
مطالبه برگزاری جلسه شورای عالی کار برای تعیین تکلیف افزایش حقوق 

کارگران را پیگیری کند. 
عنابستانی اظهار نظر برخی از مســئولان دولت که مدعی این می شوند 
که افزایش حقوق ها به قیمت تمام شــده تولید در کشور لطمه می زند،  را 
غیرکارشناسی عنوان کرد و گفت:  به لحاظ اعداد و ارقام رسمی، کل دستمزد 
کارگران حدود 7 درصد قیمت تمام شده تولید را به خود اختصاص می  دهد، 
بنابراین اگر ۲۰ درصد هم به حقوق کارگران اضافه شود تاثیر چندانی بر 

قیمت تمام شده تولید نخواهد گذاشت.

 روزانه ۳۰ میلیون لیتر بنزین وارد می کنیم

قالیشویی ها نرخ مصوب را رعایت کنند

تاثیر ۷ درصدی حقوق کارگران بر قیمت تمام شده تولید 

دستمزدها براساس تورم ترمیم شود
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تاثیر قیمت طلا از نوسانات ارزی 
ابراهیم محمدولی، فعال بازار طلا 

تقاضای خرید طلا و سکه از سوی مردم به علت کاهش قدرت خرید مردم کم شده و بازار طلافروشان 
کساد است. این در حالی اســت که اعضای هیچ صنفی دنبال این که اجناس و کالاهای شان افزایش 
قیمت پیدا کند، نیستند. فعالان صنعت طلا هم دوســت دارند قیمت طلا به اندازه باشد تا مردم، هم 

رغبت و هم قدرت خرید داشته باشند.
تنها عامل نوسان قیمت ها در بازار طلا و ســکه به قیمت دلار و ارز برمی گردد. فعالان بازار طلا و سکه 
انتظار دارند ثبــات واقعی به بازار دلار و ارز برگردد تا طلا و ســکه هم در آن مســیر حرکت کند و از 
سردرگمی قیمتی خارج شود. انتظار این اســت که این اتفاق به زودی بیفتد و شاهد کاهش نوسانات 

قیمت طلا و سکه باشیم.
بازار طلا در ایران تابعی از قیمت بازار جهانی طلا و بازار ارز است. زمانی که نوسان زیاد می شود، کسانی 
که پول کافی دارند و می خواهند ارزش پول شان را حفظ کنند، مسیری بهتر از بازار طلا نمی بینند چرا 
که نقدشوندگی اش تضمین شده است، نگه داری اش بسیار راحت تر از هر کالای دیگری است. علاوه 
بر آن در درازمدت هم دچار ضرر و زیان نمی شوند. بنابراین در شرایط بی ثباتی اقتصادی و بروز تورم یا 

نوسان در بازار ارز، بیشتر تقاضاها در بازار طلا به تقاضای سرمایه گذاری تبدیل می شود.
به هر ترتیب با اخبار مربوط به آزادســازی اموال بلوکه شــده ایران و مذاکرات درباره رفع تحریم ها، 
امیدواریم روند قیمت ها در بازار فلز زرد کاهشی شود تا بازار رونق بگیرد. اگر آرامش در بازار باشد رونق 
تولید و کسب و کار بهتر از گذشته خواهد شــد. قدرت خرید مردم برای یک گرم طلای ساخته شده 
که حدود دو میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است، شاید مساعد نباشد اما اگر قیمت ها کاهشی شود قدرت 

خرید مردم نیز بیشتر خواهد شد.
به طور کلی پیشنهاد می شود که مردم با انگیزه ســودبردن در کوتاه مدت وارد این بازار نشوند چون 
متضرر می شوند. پیشنهاد دیگر این است که بدون اطلاعات فنی و آشنایی با زیر و بم بازار، برای خرید 

طلای خام و طلای آب شده اقدام نکنند.
گاهی مواقع اتفاق می افتد که برخی با هدف سرمایه گذاری در بازار طلا، دنبال خرید مصنوعات دست 
دوم هستند که این را هم ما پیشــنهاد نمی کنیم چرا که خرید طلای دست دوم نیازمند به اطلاعات 
فنی است و با خرید کالاهای دست دوم دیگر تفاوت دارد. ضمن این که خرید طلای دست دوم، موجب 
لطمه زدن به تولیدکنندگان این صنعت می شود و از آن جا که تولید ملی از دغدغه های بسیار مهم کشور 
است و مقام معظم رهبری هم در چند ســال اخیر، بر این موضوع تاکید بسیار داشته اند، باید بخش 

تولید را حمایت کنیم.

بعد از چالش هایی که صنعت برق در تابستان امسال 
با موفقیت پشت سر گذاشت، شرایط ذخیره سوخت 
نیروگاه ها نشان می دهد وضعیت بهتری برای عبور از 
پیک دوم سال مهیا شده است. فصل پر چالش وزارت 
نیرو برای تأمین پایدار برق برای تمامی مشترکان در 
بخش های مختلف خانگی، صنایع و اداری تا بخش های 
تجاری برای دومین سال متوالی به اتمام رسید و آمار 
و ارقام و رکورد های به ثبت رسیده گواه عبور موفقیت 

آمیز از فصل گرم سال بوده است. 
تابستان امسال ۳5 بار رکورد مصرف برق شکسته شد و 
ارقام بی سابقه در میزان تقاضای برق به ثبت رسید، اما 
با این وجود ضمن تلاش برای تامین پایدار مشترکان 
خانگی که اولویت اصلی وزارت نیرو در دولت مردمی 
است، برای اولین بار سهم صنایع از بخش خانگی پیشی 
گرفت. چالش و پیک بعدی که وزارت نیرو و صنعت 
برق خود را برای آن آماده می کند، در فصل زمستان 
رخ می دهد که افزایش مصرف گاز در بخش خانگی، 
محدودیت هایی را برای تامین ســوخت نیروگاه ها و 
به تبع تولید برق به وجود می آورد. خوشــبختانه به 
گفته مسئولان، امســال تأمین و ذخیره سوخت در 
نیروگاه ها شرایط بهتری نسبت به سال گذشته داشته 
و محدودیت های کمتری خواهیم داشــت. پیش تر 
مرتضی عابدینی مدیر تأمین و توزیع شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتــی در جمع خبرنگاران گفته 
بود: بیش از ۳ میلیارد و 1۰۰ میلیون لیتر سوخت در 
نیروگاه ها ذخیره شده که این عدد یک میلیارد و 41 
میلیون لیتر از ذخیره سازی نیروگاهی در سال گذشته 
بیشتر اســت و ۹۰ درصد ظرفیت مخازن نیروگاهی 
کشور را پوشش می دهد. او با اشاره به اینکه حمل روزانه 
سوخت به باقی نیروگاه ها نیز در حال انجام است، افزود: 
برخی مخازن ذخیره سازی نیروگاه ها در شرایط تعمیر 
و نگهداری به سر می برند که از وزارت نیرو خواستیم 
هر چه زودتر این تعمیرات را انجام دهند تا بتوانیم در 

فرصت باقیمانده، این مخازن را نیز تکمیل کنیم.
این مقام مســئول تأکید کرد: از ابتدای سال تا پایان 
مردادماه یک میلیارد و ۲5۸ میلیون لیتر نفت گاز بیشتر 
در مخازن نیروگاهی ذخیره شده که حاکی از رشد 5۰ 
درصدی ذخایر نفت گاز نیروگاهی در سال جدید است. 
امیدواریم با ذخیره سازی مناسب انجام شده، کمبودی 
نداشته باشیم و آماده هستیم در سخت ترین شرایط نیاز 

نیروگاه ها را تأمین کنیم.
ساناز جعفرزاده مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری 

تولید بــرق حرارتی در خصوص وضعیت ســوخت 
نیروگاه ها گفت: امسال در زمینه سبد سوختی نسبت 
به سال گذشته وضعیت مطلوب تری داشتیم. در مدت 
اخیر 4۰ میلیون مترمکعب به صورت روزانه تخصیص 
سوخت بالاتری نسبت به سال گذشته داشتیم که این 
موضوع باعث شد هم برای بهره برداری از نیروگاه ها با 
راندمان بالاتر فراهم شود و هم از طرفی سوخت مایع 
پشتیبان که در فصل سرد چالش ما است، کمتر مصرف 
شود و کیفیت مطلوب تری در تولید انرژی نسبت به 

سال گذشته داشته باشیم.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه طی سال با دو پیک 
مصرف مواجه هستیم گفت: یک اوج مصرف در تابستان 
داریم و دیگری پیک مصرف در زمســتان است که به 
دلیل محدودیت مصرف سوخت، نیروگاه ها محدودیت 
تولید دارند. برای امسال با توجه به سوخت پشتیبانی 
که وجود دارد پیش بینی می شود که حتی اگر تحویل 
سوخت شرایط مشابهی با سال گذشته داشته باشد 
محدودیت کمتــری در تولید برق خواهیم داشــت. 
جعفرزاده ادامه داد: از ابتدای ســال کل گاز مصرفی 
نیروگاه ها 4۰ میلیــارد مترمکعب بوده که 11 درصد 
نسبت به سال گذشته افزایش داشته است. علاوه بر 
این مصرف گازوئیل نیز ۹7۳ میلیون لیتر بوده و مازوت 
هم 1.۲ میلیارد لیتر بوده که در گازوئیل 7۲ درصد و 
در مازوت 4۰ درصد نســبت به سال گذشته کاهش 
مصرف داشتیم. نسبت به سال گذشته میزان انرژی 
تولیدی که بر اساس نیاز مصرف بوده ۲.۳ درصد رشد 
داشته است. این در حالی است که میزان سوختی که 
برای تامین این میزان از تولید مصرف شده 1.۸ درصد 

رشد داشته است. 
جعفرزاده با اشاره به چالش های عبور از تابستان امسال 
گفت: برای عبور از چالش، همکاری که وزارت نفت با 
ما انجام داد این بود که دوره تعمیرات پالایشــگاه ها و 
ایستگاه های گاز را تماما از فصل پیک مصرف خارج کرد. 
به عنوان مثال سال های گذشته از تیر برنامه تعمیراتی 
شروع می شد که پیک مصرف گاز در زمستان را پاسخگو 
باشند. اما با تعاملی که انجام شــد دوره تعمیرات را از 
پیک خارج کردند. در ابتدای تابستان همکاری خوبی 
داشتیم و در بعضی روز ها تا ۳۰۰ میلیون مترمکعب هم 
گاز تحویل گرفتیم و ریسک خروج واحد ها کمتر شد 
و شرایط راندمانی شرایط بهتری بود. اگر در زمستان 
شرایط مدیریت مصرف برق مانند سال گذشته اتفاق 

بیفتد، مشکلی در تولید برق نخواهیم داشت

بر اساس آمار بانک مرکزی متوسط قیمت مسکن 
شهر تهران در شهریورماه امسال نسبت به ماه مشابه 

سال گذشته ۳.۳ درصد کاهش یافته است.
بر اساس آمار بانک مرکزی رشد بخش ساختمان در 
سه ماه اول سال 14۰1 معادل منفی 1.۹ درصد، در 
شش ماهه اول 14۰1 منفی ۰.6 ، در ۹ ماهه 14۰1 
معادل منفی 1.۸ بود. در 1۲ ماه سال  بخش مسکن 
و ساختمان رشد منفی ۲.۳ درصدی را ثبت کرد. این 
در حالی ست که بخش مسکن و ساختمان در بهار 

امسال مثبت 4.7 درصد بوده است.
همچنین بر اساس آمار ارایه شــده از سوی بانک 
مرکزی، متوســط قیمــت مســکن در 1۸ روز 
شهریورماه در مقایسه با 1۹ روز ماه قبل در مناطق 
شــهری تهــران ۳.۳ درصد کاهش یافته اســت. 
تغییرات قیمت مسکن در برخی از مناطق همچون 
منطقه 4 معادل 1۸ درصــد، منطقه 7 معادل 7.۸ 
درصد، منطقه 11 معــادل 1۲.۹ درصد، منطقه 
1۲معادل 5.7 درصد، منطقه 14 معادل ۰.4 درصد، 
منطقه 15معادل 7.۲ درصد و منطقه 17 معادل 1.۳ 

درصد افزایش بوده است.

یکی از اولویت های دولت ســیزدهم ســاماندهی 
بازار مســکن بوده اســت. در همین راستا مهرداد 
بذرپاش وزیر راه و شهرسازی از پلمب 5هزار و 6۰۰ 
بنگاه مشــاور املاک متخلف توسط پلیس امنیت 
اقتصادی  خبر داده و گفته بود: طبق آمار، بیش از ۸۰ 
هزار بازرسی از بنگاه های املاک سراسر کشور انجام 
شد و بعد از تماس ها، پیگیری ها و تذکرهای لازم، 5 
هزار و 6۰۰ بنگاه مشاور املاک توسط پلیس امنیت 
اقتصادی پلمب شد. هم اکنون نظم بهتری حاکم 

شده است و اصناف نیز همکاری مناسبی دارند.
وی در خصوص سکوهای انتشار آگهی و ساماندهی 
آگهی ها در فضای مجازی، گفت: در جلسه گذشته 
مصوبه ای داشــتیم که نســبت به مقررات گذاری 
برای سکوهای انتشــار آگهی مسکن و ساختمان 
تصمیماتی گرفته شد و جلســات خوبی با وزارت 
صمت و وزارت ارتباطات برگزار شــد، ســکوهای 
انتشار آگهی، مقررات را پذیرفته اند. مقرر است تا 
سکوهای انتشار آگهی ها، آگهی انتشار را بعد از تایید 
هویت مالکان ملک توسط سامانه املاک و اسکان، 

منتشر کنند.

رئیس اتحادیه ســازندگان 
طــلا و جواهر تهــران به 
کاهــش قیمت طــلا در 
بازارهای جهانــی در کنار 
ثبات و نوسان کاهشی نرخ 
ارز در بازارهای داخلی اشاره کرد و گفت: مردم نگران 
تغییرات خاص در این بازار نباشند؛ بنابراین می توانند 
با اطمینان خاطر معاملات مدنظر خود را انجام دهند.

نادر بذرافشــان، رئیس اتحادیه ســازندگان طلا و 
جواهر تهران در رابطه بــا وضعیت یک هفته اخیر 
بازار سکه و طلا اظهار کرد: در بازارهای جهانی طی 
هفته ای که گذشت، ۳۲ دلار هر اونس طلای جهانی 
کاهش داشت که کاهش چشمگیری بود. از سوی 

دیگر در بازارهای داخلی نیز شــاهد روند کاهش 
قیمت سکه و طلا بودیم که بخشی از آن تحت تاثیر 
کاهش قیمت طلا در بازار جهانی و بخشی دیگر از 

آن نوسان کاهشی و ثبات نرخ ارز بوه است.
رئیس اتحادیه سازندگان طلا و جواهر تهران خاطرنشان 
کرد: البته خبرهای مثبت سیاسی-اقتصادی نیز در 
روند کاهشی قیمت ها در بازار سکه و طلا بی تاثیر نبود 
و سبب شد که از ابتدای هفته تا پایان هفته یک روند 
کاهشی تدریجی را شاهد باشیم. این در حالیست که 
علیرغم اتمام ماه  صفر و ورود به ماه ربیع الاول، اما هنوز 
تقاضا به حالت معمول نرسیده و همچنان رکود بر بازار 

سکه و مصنوعات طلا حاکم است.
به اعتقاد وی، تاکنون کاهش ها خوب بوده و در حال 
حاضر بازار در ثبات نسبی خوبی قرار دارد و احتمالا 
دیگر شاهد نوسان چشمگیر یا خاصی در بازار نخواهیم 

بود؛ بنابراین مردم نگرانی خاصــی از بابت تغییرات 
خاص در این بازار نداشته باشند؛ چراکه نوسان بین 
یک تا پنج درصدی طبیعی است؛ بنابراین می توانند 
با اطمینان خاطر معاملات مدنظر خود را انجام دهند.

بذرافشان در رابطه با تغییر قیمت ها طی یک هفته 
اخیر و آخرین قیمت  سکه و طلا در بازار، اظهار کرد: 
ســکه تمام طرح جدید در این هفته با ۲5۰ هزار 
تومان  ریزش قیمت نســبت به ابتدای هفته )۲7 
میلیون و 6۰۰ هزار تومــان( در پایان هفته به ۲7 
میلیون و ۳5۰ هزار تومان رسید. سکه تمام طرح 
قدیم نیز با ۲۰۰ هزار تومان کاهش به ۲4 میلیون و 

6۰۰ هزار تومان کاهش قیمت یافته است.
وی افزود: نیم سکه و ربع سکه نیز هرکدام در یک 
هفته اخیر 5۰ هزار تومان کاهش قیمت نسبت به 
ابتدای هفته داشــته و در آخرین قیمت های بازار 

این هفته به ترتیب، 14 میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
)نیم سکه( و ۹ میلیون و ۹5۰ هزار )ربع سکه( در 
آخرین معاملات روز گذشــته، تعیین قیمت شده 
است؛ سکه های یک گرمی بانک مرکزی نیز با 1۰۰ 
هزار تومان کاهش قیمت از پنج میلیون و ۸5۰ هزار 
تومان در ابتدای هفته به پنج میلیون و 75۰ هزار 

تومان در معاملات پایانی هفته رسیده است.
رئیس اتحادیه سازندگان طلا و جواهر تهران ادامه 
داد: هر گرم طلای 1۸ عیــار در مجموع با ۳6 هزار 
تومان کاهش نسبت به ابتدای هفته در آخرین پایان 
هفته به دو میلیون و ۲۸5 هــزار قیمت به  ازای هر 
گرم رسیده است؛ در ابتدای هفته هر گرم طلای 1۸ 
عیار دو میلیون و ۳۲1 هزار تومان قیمت داشت. هر 
مثقال طلای 17 عیار نیز با کاهش 155 هزار تومانی 
از 1۰ میلیون و 55 هزار تومان به کانال ۹ میلیون 
تومان سقوط کرده و ۹ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 

مبنای معاملات طلا قرار گرفته است.
بذرافشان در رابطه با آخرین وضعیت حباب سکه 
نیز گفت: در حال حاضر هر قطعه سکه دارای پنج 
میلیون حباب است. آخرین نرخ ثبت شده برای هر 

اونس طلا 1۸74 دلار است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بازار طلا در ثبات نسبی خوبی قرار دارد

بازگشت خریداران به بازار طلا 

کاهش ۳.۳ درصدی قیمت مسکن تهران در شهریورماه

آمادگی نیروگاه های کشور برای تامین برق پایدار 
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آخر
 کسب و کار

۲ هزار میلیارد تسهیلات برای دانش بنیان ها 
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری، از اعطای دو هزار میلیارد تومان 

تسهیلات به شرکت های دانش بنیان برای ورود به ابرپروژه های کشور خبر داد.
محمد صادق خیاطیان، با اشاره به تفاهم نامه همکاری پنج جانبه میان صندوق نوآوری، 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و وزارتخانه های علوم، 
اقتصاد و صمت گفت: در این تفاهم نامه صندوق نوآوری متعهد شده است تا مبلغ دو 
هزار میلیارد تومان تسهیلات و خدمات مالی به شرکت های دانش بنیانی اختصاص 
دهد که می توانند در ابر پروژه های معین در تفاهم نامه مشارکت کنند. وی ادامه داد: 
این خدمات مالی از منابع اشتغالزایی که دولت در حمایت از اشتغال دانش بنیان تعریف 

کرده بود، اختصاص می یابد.
خیاطیان اضافه کرد:از سوی دیگر با توجه به بسته رشد تولید که در صندوق نوآوری و 
شکوفایی تدوین و در هیئت عامل صندوق نیز به تصویب رسیده است، به شرکت هایی 
که عضو کنسرسیوم های تخصصی دانش بنیان هستند، اگر تا دو برابر افزایش رشد 
تولید داشته باشند، تا سقف دو هزار میلیارد تومان با همکاری شبکه بانکی تسهیلات 

رشد تولید پرداخت می کنیم.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی تصریح کرد: این خدمات در چهار دسته تسهیلات، 
ضمانت نامه، سرمایه گذاری و توانمندسازی به این شرکت ها ارائه می شود. بر اساس 
اعلام صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری، این صندوق به عنوان نهاد تامین 
مالی فناوری در کشور هم اکنون بیش از ۷۹ خدمت به شرکت های دانش بنیان و فناور 

ارائه می کند.

هوشمندسازی لازمه کاهش هزینه های لجستیکی
با هوشمندسازی و استفاده از هوش مصنوعی علاوه بر افزایش سرعت و دقت و کاهش 
قیمت تمام شده محصول در راستای هماهنگی این اکوسیستم می توان گام های 

موثری در سیستم حمل و نقل پستی برداشت.
به گزارش ایسنا، طی چند ساله ی اخیر چند جریان اتفاق افتاده است؛ اولاً به صورت 
کلی از نزدیک به دو دهه گذشته فضاهای الکترونیکی باعث شد که حجم مرسولات 
پستی از نوع بسته، پاک و نامه کمتر شود و این اتفاق جریان خدمات پستی را به لحاظ 
نوع محصولات دست خوش تغییر داد و همزمان توسعه تجارت الکترونیک به ویژه با 
تاثیرپذیری از ماجرای پاندمی کرونا شرایطی را به وجود آورد که متناسب با کاهش 
محصولات از نوع پاکت و نامه، بســته ها و امانات پستی افزایش پیدا کردند و طبعتاً 
زیرساخت و فرایندی که برای این ها مورد نیاز است ماهیت کاملاً متفاوت از هم دیگری 

به لحاظ لجستیک و فضا و نوع بسته بندی و منابع انسانی خواهد داشت.
شرایط جدید ایجاد شده برای پست پس از دوران کرونا فرصت مغتنمی برای دفاتر 
پستی ایجاد کرد تا در این چارچوب به سمت و سویی حرکت کنند که مجبور باشند 
نیاز مشتریان را محقق کنند و عملاً این به ارتقای خدمات پستی خواهد انجامید؛ در 
کنار این واقعیت ها موضوع توسعه هوش  مصنوعی و فناوری های تحول آفرین هم 
به عنوان یکی از ابزارهای کارآمد برای توســعه بهره وری مورد توجه است که از این 
جهت نفوذ این فناوری ها در حوزه خدمات پستی محسوس است و زمینه های آن در 

استارت آپ ها و کسب وکارهای نوین دیده می شود.
در این راستا پدیده هوش مصنوعی هم به آسان تر شدن پیشرفت های علمی کمک 
کرده و به نظر می رسد توانایی های هوش مصنوعی محدود به قوه تخیل ما و قدرت 
رایانه هاســت؛ در حالی که مزایای هوش مصنوعی واضح و روشــن است، اختلاف 
نظرهایی نیز پیرامون این فناوری وجود دارد اما با همه این تفاسیر هوش مصنوعی 

می تواند تأثیراتی بر آینده هم داشته باشد.
به اعتقاد برخی کارشناســان، هوش مصنوعی یکی از قدرتمندترین فناوری های 
روی این سیاره است و پتانسیل باورنکردنی برای و بازتعریف تجارت، جوامع و سبک 
زندگی ما دارد. اینترنت پیش از این حدود ۲۰ درصــد از اقتصاد جهانی را متحول 
کرده است و این فناوری  مابقی آن را تغییر شکل خواهد داد. علاوه بر موارد ذکر شده 
هوش مصنوعی می تواند یک تغییردهنده واقعی بازی باشد اما می تواند اثرات جدی و 

مشکلات بالقوه ای را نیز ایجاد کند.
در همین رابطه محمد لیائی-معاون وزیر ارتباطات ومدیرعامل شرکت ملی پست- در 
آیین اختتامیه دومین رویداد از سلســله رویدادهای پل سرمایه گذاری با موضوع 
لجستیک و حمل و نقل هوشمند با اشاره به اینکه در حال حاضر شرکت ملی  پست با 
راه اندازی ۱۴ مرکز نوآوری در سراسر کشور با شرکت های دانش بنیان همکاری  دارد، 
گفت: زمینه همکاری پست با شرکت های دانش بنیانی است که در حوزه لجستیک 
و حمل و نقل فعال بوده و  خدمت یا محصولی را همسو با سرویس ها و خدمات پستی 
ارائه می دهند. طبق اعلام شرکت ملی پست، وی به ناهماهنگی های موجود در اجزای 
مختلف سیستم حمل و نقل اشاره کرد و افزود: با هوشمندسازی و استفاده از هوش 
مصنوعی علاوه بر افزایش سرعت و دقت و کاهش قیمت تمام شده محصول در راستای 

هماهنگی این اکوسیستم می توان گام های موثری برداشت.
گفتنی است اوایل سال جاری محمد احمدی- معاون فنی شرکت ملی پست- در 
گفت وگو با ایســنا اعلام کرد که موضوع توســعه هوش  مصنوعــی و فناوری های 
تحول آفرین به عنوان یکی از ابزارهای کارآمد برای توسعه و بهره وری مورد توجه است 

که از این جهت نفوذ این فناوری ها در حوزه خدمات پستی محسوس است.

دردسر داغی گران ترین مدل های آیفون ۱۵
بعضی از مشتریان اپل مدعی هستند فریم تیتانیومی مدل های گران قیمت آیفون ۱۵ 
به حدی داغ می شوند که نمی توانند این گوشی را در دست نگه داشت. اپل با شکایت 
از سوی کاربران در خصوص داغی بیش از حد مدل های آیفون ۱۵ روبروست و بعضی 
از مشتریان این شرکت مدعی هستند که فریم تیتانیومی به حدی داغ می شود که 

نمی شود گوشی را در دست نگه داشت.
انجمن سازنده آیفون با بازخورد مشتری درباره آیفون ۱۵ پرو و پرو مکس روبرو شده 
که مدعی هستند این گوشی ها بیش از حد داغ می شوند. یک کاربر نوشت: من آیفون 
۱۵ پرو دارم و این گوشــی آن قدر داغ است که نمی شود در دست نگه داشت. کاربر 

دیگری نوشت: پوستم سوخت. مشکل آیفون ۱۵ پرو مکس چیست؟
پست های متعددی در انجمن اپل، به داغی بیش از حد مدل های آیفون ۱۵ پرو اشاره 
دارند و یک کاربر عکسی از آیفون ۱۵ در کنار یک دماسنج پست کرد که دمای ۴۴ 
درجه را نشان می داد. پســت هایی هم در این باره در شبکه های اجتماعی ایکس و 

ردیت منتشر شده است.
مینگ چی کوئو، تحلیلگر اپل در شــرکت »تی اف اینترنشنال سکیوریتیز« گفت: 
هرگونه مشکل داغی بیش از حد احتمالا به دلیل تغییر در طراحی گوشی است زیرا 
اپل تلاش کرده است وزن محصول خود را کاهش دهد و استفاده از فریم تیتانیومی، 
تاثیر منفی بر راندمان حرارتی گذاشته است. مدل آیفون پرو، فریمی از جنس تیتانیوم 
دارد که ممکن است مانع پخش شدن گرما در گوشی شود. پیش از این، اپل از فولاد 

ضد زنگ در مدل های رده بالای آیفون استفاده می کرد.
بر اســاس گزارش گاردین، به گفته مینگ چی کوئو، اپل ممکن است از طریق یک 
به روزرسانی نرم افزاری، این مشکل را حل کند. این مشکل بعید است به دلیل استفاده 
از تراشه ساخت تایوان در مدل های پرو باشد. این تحلیلگر خاطرنشان کرد اگر این 

مشکل حل نشود، ممکن است روی فروش مدل های پرو تاثیر منفی بگذارد.
آیفون ۱۵ پرو و آیفون ۱۵ پرو مکس از تیتانیوم ســاخته شده، صفحه نمایش آنها 
حاشیه باریک تری داشته، دکمه اکشن دارند و قدرتمندترین تلفن هوشمندی توصیف 
شده اند که اپل تاکنون ساخته است. قیمت آیفون ۱۵ پرو با حافظه ۱۲۸ گیگابایتی 
از ۹۹۹ دلار و آیفون ۱۵ پرو مکس با حافظه داخلی ۲۵۶ گیگابایتی، از ۱۱۹۹ دلار 

آغاز می شود.

اخبار

با برگزاری نخســتین رویداد 
ملی صنعــت دانش بنیان با 
حضور معاون علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری از بســته پیشران 
دانش بنیان ها رونمایی شد.  به گزارش مرکز ارتباطات و 
اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، نخســتین رویداد ملــی »صنعت 
دانش بنیان« با حضــور روح الله دهقانی معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، احسان 
خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی، علی آبادی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، زلفی گل, وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری، محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری 
و شکوفایی با همراهی جمعی از فعالان حوزه صنعت و 

اقتصاد دانش بنیان برگزار شد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری طی ســخنانی در این مراسم با تأکید 
بر این که دوره کنونــی عصر نقش آفرینی گســترده 
دانش بنیان ها در عرصه های گوناگون زندگی مردم  است، 
ادامه داد: بیش از سه دهه از تاکید جدی عالی رتبه ترین 
مقام کشور مبنی بر ضرورت و اهمیت تسلط و حکمرانی 
علم و فناوری بر شــئونات زندگی جامعــه می گذرد. 
سیاست اقتدار کشور بر مبنای سلطه علم بیش از سه دهه 
است که توسط رهبر معظم انقلاب به طور مستمر، مکرر 
و جدی مطرح می شود و و فکر نمی کنم هیچ گفتمانی 
جدی تر از این به طور مستمر و مجدانه پیگیری شده و 

مورد عنایت ایشان باشد.
دهقانی با اشــاره به ســیر تطــور و تکامــل گفتمان 
دانش بنیان در کشــور عنوان کرد: در دهه ۱۳۸۰ بحث 
گفتمان علم به طور جدی مطرح شد و مباحثات نظری 
و اندیشه ای و سیاســتی، پیرامون نقش دانش و جایگاه 
نهادهای علمی به ویژه در دانشگاه ها به طور جدی شکل 
گرفت، به طوری که دانشگاه ها محل طرح بحث در این 
باب بود. دوره دوم اقتصــاد دانش بنیان اما ابتدا در دهه 
۱۳۹۰ و با تصویب قانون حمایت از مؤسسات دانش بنیان 
آغاز شــد. این دوره را می توان دوره آغاز حرکت جریان 
دانش بنیان دانست و تصویب قانون حمایت از شرکت 
های دانش بنیان، ماحصل دوره قبلی و تعریف مبانی و 
زیرساخت های نظری حمایت از جریان علم، فناوری و 

اقتصاد دانش بنیان بود.
رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به شکل گیری جریان 
سوم توسعه اقتصاد دانش بنیان در کشور با توسعه و رونق 
زیرساخت های فیزیکی و ترویج این گفتمان، گفت: در 

اثر رشد و توسعه زیرساخت های عینی و فیزیکی اقتصاد 
دانش بنیان مانند پارک های علم و فناوری، مراکز رشد 
و نوآوری، شتابدهنده ها و کارخانه های نوآوری جریان 
شــرکت های دانش بنیان به جریانی پویا و قوام یافته 
تبدیل می شود به طوری که از ۵۵ شرکت دانش بنیان 
در سال ۸۹، امروز به ۹ هزار و ۱۰۰ شرکت دانش بنیان 

رسیده ایم.
دهقانــی ادامه داد: رشــد کمی و تراکم بســیار خوب 
شرکت های دانش بنیان و سایر زیرساخت های توسعه 
فناوری از جمله مراکز رشــد و نوآوری، پارک های علم 
و فنــاوری، کارخانه های نوآوری، مراکــز هم آفرینی و 
آزمایشــگاه ها با تصویب قانون مترقی و کارآمد جهش 
تولید دانش بنیان، اکنون نویدبخش این موضوع است 
که عرصه علم، فنــاوری و شــرکت های دانش بنیان، 
اکنون می تواند نقشــی اثربخش و راهبردی در عرصه 
زندگی مردم جامعه با ورودش به عرصه اقتصاد ایفا کند؛ 
اقتصاد به عنوان مهم ترین رکن معیشت و ادامه حرکت 
جامعه، اکنون میدان و عرصه نقش آفرینی شرکت های 
دانش بنیان است و صنعت، بستر و شاهراه اصلی برای این 
نقش آفرینی و حضور شرکت های دانش بنیان در اقتصاد 

و زندگی مردم است.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری بیان کرد: با چشــم اندازهای روشنی 
که در قانون جهش تولید ترســیم شــده، فرصت های 
بی بدیــل و کم نظیری که در ســطح جهانــی نیز الگو 
به شــمار می روند، زمینه را برای حضور شــرکت های 
دانش بنیان فراهم کرده و با این سطح خوب از هماهنگی 
بین ارکان سیاستگذار و اجرایی کشور مبتنی بر گفتمان 
اقتصاد دانش بنیان، تحقق اقتصاد دانش بنیان به شکلی 

چشمگیر و در متن زندگی جامعه مورد انتظار است.
دهقانی با بیان این که از مهم ترین اولویت ها و راهبردهای 
معاونت علمی نقش آفرین کــردن اقتصاد دانش بنیان 
به طور مســتقیم در زندگی مــردم و هماهنگ کردن 
سایر دســتگاه ها برای تحقق این مهم است، ادامه داد: 
امروز اقتصاد دانش بنیان به حدی از قوام یافتگی و بلوغ 
رسیده است که باید مردم در حمل و نقل، غذا، سلامت 
و سایر عرصه های زندگی خود تاثیر اقتصاد دانش بنیان 
را مشــاهده کنند. انتظار داریم نقش دانش، فناوری و 
نوآوری در میزان اشتغال، ارزش افزوده و ارتقای سطح 

زندگی جامعه به روشنی و وضوح احساس شود.
وی با اشــاره به فراهم بودن مقدمات و زیرساخت های 
لازم برای تحقق نقش آفرینی اقتصــاد دانش بنیان در 
زندگی جامعه از جمله بیش از ۹ هزار شرکت دانش بنیان، 
به مثابه یک جرم بحرانی بــرای آغاز این حرکت افزود: 
رکن دوم لازم بــرای تحقق این امــر را می توان وجود 
زیرساخت های فیزیکی و امکانات سخت افزاری دانست 

که به خوبی فراهم شده است.  وی افزود: رکن سوم شامل 
زیرســاخت های نظری و قانونی نیز از کمیت و کیفیت 
بســیار خوبی برخوردار هســتند و قانون جهش تولید 
دانش بنیان به عنوان یک نقطه اتکای مستحکم قانونی 
در اختیار این زیست بوم برای نیل به هدف تحقق اقتصاد 
دانش بنیان اســت؛ اما چهارمین و مهم ترین رکن را که 
باید به آن دست پیدا کنیم، ایجاد و تخصیص بازارهای 
بزرگ به شرکت های دانش بنیان است که معاونت علمی 
ریاســت جمهوری، عزم خود را بر تحقــق این مهم و با 

همکاری دیگر دستگاه ها بنا نهاده است.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با اشاره به ضرورت تخصیص بازارهای 
بزرگ وزارتخانه ها و دستگاه ها از جمله وزارت صمت به 
شرکت های دانش بنیان، افزود: اگر وزارتخانه ها و دستگاه 
ها پای کار در اختیار قرار دادن بازار به این شرکت های 
دانش بنیان باشند، می توانیم شاهد تحقق اقتصاد دانش 
بنیان باشــیم و با تعاملات مختلف با دستگاه ها تلاش 
می کنیم این بازار را در اختیار شرکت های دانش بنیان 

قرار دهیم.
دهقانی تصریح کرد: خوشبختانه در وزارت صمت، این 
رویکرد وجود دارد و با حضور یک وزیر باورمند و آشنا به 
حوزه دانش بنیان و از جنس این اقتصاد، امیدها نسبت به 
تحقق بازار این شرکت ها برای اقتصاد دانش بنیان روشن 
و در دسترس است. خوشــبختانه امروز وزارت صمت 
همراه و هم پای شرکت های دانش بنیان است و صنایع 
ما نیز ناظر به این رویکرد، راه حل دغدغه ها و مســاله 

هایشان را در حوزه دانش بنیان جست و جو می کنند.
وی با تاکید بر ایــن که ســرمایه گذاری در هیچ حوزه  
دیگری مشــابه اقتصاد دانش بنیان، ارزش افزوده، سود 
چند صددرصدی و ایجاد اشــتغال چندین برابری را به 

ارمغان نمی آورد، افزود: امروز مسیر 

پیوند میان نیازهای بزرگ و راهبردی صنایع به نوآوری و 
راهکارهای اثربخش شرکت های دانش بنیان فراهم شده 
و تلاش های معاونت علمی نیز در راستای ایجاد همین 

پل ارتباطی و ایجاد هم افزایی است.
دهقانی، تعریف بسته پیشران دانش بنیان شامل امتیازات 
ویژه برای فعالان این زیســت بوم را گامی در راســتای 
تســهیل ارتباط صنایع و شــرکت های دانش بنیان و 
توسعه بازار این شرکت ها دانســت و افزود: امروز بسته 
پیشران شــرکت های دانش بنیان با همکاری معاونت 
علمی، ســه وزارتخانه صمت، علوم و اقتصاد و صندوق 
نوآوری و شکوفایی، زمینه را برای تسهیل مسیر حرکت 
شرکت های دانش بنیان و تسهیل سرمایه گذاری، تامین 
سرمایه و تخصیص بازار به این شرکت ها فراهم می کند.

دهقانی با اشــاره به انعقاد قراردادها و موافقت نامه های 
مشــخص و اجرایی برای تحقق بخشــیدن به راهبرد 
تخصیص بازار به شرکت های دانش بنیان گفت: در قالب 
همین همایش، موافقت نامه هــا و قراراداهایی با اهداف 
مشخص، ارقام دقیق و شفاف در مجموع به ارزش بازار 
حداقل ۱۵ هزار میلیارد تومان، در قالب چندین قرارداد 
با طرف های عرضه و تقاضای صنعت با مشارکت صنعت 
بهره بردار و محوریت معاونت علمی به امضا می رسد که 
یکی از مهم ترین آن ها، قرارداد دامپ تراک به عنوان یکی 

از محصولات راهبردی و حائز اهمیت در صنعت است.
وی ادامه داد: ایجاد کنسرسیوم هایی از حوزه کشاورزی، 
سلامت و دیگر حوزه ها مورد انتظار است و امید داریم 
صنعت ما مولد و محرک بازار باشــد. از سوی دیگر باید 
زمینه ای ایجاد کنیم که تاســیس شرکت های دانش 
بنیان جدید و نوپا، برای یک فرد دانشــگاهی و نخبه، 
جذاب باشــد و در قالب این شــرکت ها ضمن آن که 
هویت اقتصادی اش را پیدا می کند به حل مسائل کشور 

بپردازند.

معاون علمی و فناوری تاکید کرد:

تخصیص بازارهای وزارتخانه ها به شرکت های دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

براساس تازه ترین گزارش شــاخص جهانی نوآوری، 
ایران از لحاظ شــاخص نــوآوری در بین کشــورهای 
 منطقه آســیای مرکــزی و جنوبی در جایــگاه دوم 

قرار گرفت.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، براساس شانزدهمین گزارش شاخص 
جهانی نــوآوری )GII( که طی رویــدادی به میزبانی 
سازمان جهانی مالکیت فکری )وایپو( اعلام شد، ایران 
در بین ۱۳۲ کشور جهان در جایگاه ۶۲ قرار گرفته و در 
بین ۳۷ کشور که در گروه کشورهای با درآمد متوسط 
به پایین دسته بندی می شوند در رتبه ششم قرار دارد. 
از طرفی در میان ۱۰ کشــور منطقه آسیای مرکزی و 

جنوبی در جایگاه دوم قرار گرفته  است.
از دیگر خروجی های گزارش امسال، رابطه بین سطح 

درآمد )GDP ســرانه( و عملکرد نوآوری )نمره GII( و 
خط روند عملکرد نوآوری مورد انتظار با توجه به سطح 
درآمد است. به ژگطوری که اقتصادهایی که بالاتر از خط 
روند، ظاهر می شوند، بهتر از حد انتظار عمل کرده اند و 
اقتصادهایی که پایین خط روند هستند عملکرد کمتری 
نسبت به انتظارات دارند. با این تعریف، ایران بالای خط 
روند قرار گرفته و عملکرد بهتری نسبت به سطح درآمد 
خود داشته است. بهترین رتبه های کسب شده توسط 
ایران در ارکان پیچیدگی بازار، خروجی های نوآورانه و 
خروجی های دانش و فناوری هستند که به ترتیب رتبه 

۱۹، ۴۳ و ۵۵ را به خود اختصاص داده اند.
ایران در بروندادهای دانش و فناوری، بروندادهای خلاق، 
پیچیدگی بازار، سرمایه انسانی و تحقیقات، زیرساخت 
بالاتر از میانگین گروه با درآمد متوســط پایین عمل 

می کند. به صورت کلی، ایــران در بروندادهای دانش و 
فناوری، خروجی های خلاقانه، پیچیدگی بازار، سرمایه 
انسانی و تحقیقات و زیرساخت بالاتر از میانگین گروه با 
درآمد متوسط به پایین عمل می کند. از طرفی ایران در 
این ارکان به غیر از رکن زیرســاخت، بالاتر از میانگین 

منطقه ای )آسیای مرکزی و جنوبی( عمل کرده است.
در زیر شاخص ۶.۲.۲ که در گزارش ۲۰۲۲ تحت عنوان 
»کســب وکارهای جدید« و در گــزارش جدید، تحت 
عنوان »ارزش یونیکورن« مطرح شده رتبه ایران از ۹۰ 
در سال ۲۰۲۲ به ۴۸ در سال ۲۰۲۳ صعود کرده است. از 
میان ۸۰ شاخص در مورد ۱۰ شاخص، اطلاعاتی از ایران 
برای ارزیابی در دسترس نبوده  است. همچنین اطلاعات 
۱۸ شاخص بروز نیست که برنامه ریزی و هماهنگی بین 
نهادی و با نهاد ارزیاب نیاز اســت تا ارزیابی دقیق تر و 

واقعی تری از وضعیت توسعه نوآوری کشور لحاظ شود.
همانند سال گذشته، سه دانشگاه برتر کشور به ترتیب 
صنعتی شــریف، صنعتی امیرکبیر و تهــران بوده اند 
همچنین تنها شرکتی که ارزیابی برند به وسیله شرکت 
BRAND FINANCE انجام داده است، بانک پاسارگاد 
است که ارزشــی معادل ۷۵۸.۶ میلیون دلار را کسب 

کرده است.
کشــور ایران هماننــد ســال های گذشــته، از نظر 
شاخص های خروجی نوآوری نســبت به ورودی های 
نوآوری رتبه بهتری کسب شده است. نقاط قوت اصلی 
نوآوری ایران شــاخص »علائم تجاری بر اساس مبدا« 
با رتبه ۱، »درصد فارغ التحصیلان علوم و مهندسی« 
با رتبه ۳، ارزش بازار با رتبه ۵ و شــکل گیری سرمایه 

ناخالص با رتبه ۹ جهان است.

دبیر ستاد توسعه و فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات 
گفت: بالغ بر ۱۵ حوزه برای هوشمندسازی تصور می شود 
که از این میان توســعه خودروهای متصل و کشــاورزی 
هوشمند در اولویت ما است. محمد کرباسی با بیان اینکه 
ستاد توســعه اتصال پذیری و ارتباطات در حوزه توسعه 
فناوری ســه اولویت دارد گفت: یکی از اولویت های ستاد، 
توسعه فناوری های زیرساخت ارتباطی از جمله ارتباطات 
سیار است که باید به سمت نسل پنجم )۵G( البته مبتنی بر 
زیرساخت های نسل چهارم )۴G( حرکت کنیم. در چهار یا 
پنج سال آینده با توجه به روند پیشرفت تکنولوژی در سطح 
بین المللی و پیش بینی های بین المللی در این حوزه هدف ما 
این است که در لایه دسترسی رادیویی و لایه هسته بتوانیم 
به سمت نسل پنجم حرکت کنیم. وی با اشاره به لزوم زمان 
بندی و سرمایه گذاری برای رسیدن به اهداف ستاد گفت: 
برنامه مشخص ما این است که از ظرفیت اپراتورها و وزارت 
ICT اســتفاده کنیم یعنی از آنها بخواهیم در این حوزه ها 
سرمایه گذاری کنند و ما هم تسهیل کننده و تشویق کننده 
باشیم تا شــرکت های دانش بنیان و مسئولان پژوهشی 

دانشگاهی فعالیتشان را در این فضا انجام دهند.
وی تصریح کرد: موضوع اپن لند )آزمایشگاه باز( هم یکی 
از حوزه هایی است که در توسعه ۵G می تواند کمک کننده 
باشــد زیرا با وجود چنین فضایی، نیاز نیست که راه حل 
توسعه فناوری را تنها از یک شرکت یا تأمین کننده جویا 
باشیم و با توجه به پروتکل هایی که در اپن لند وجود دارد 

می توانیم از توانمندی های داخلی کمک بگیریم و از خروج 
ارز تا جایی که امکان دارد جلوگیری کنیم.

وی در ادامــه در خصوص توســعه فناوری های مرتبط با 
ارتباطات گفت: هدف ما این است که در آینده نه چندان 
دور یعنی تا سه چهار سال آینده که به سمت نسل پنجم 
ارتباطات سیار می رویم در حوزه بومی سازی به نقطه ای 
رسیده باشیم که نهادهای حاکمیتی و اپراتورها مجاب شوند 
تا جای ممکن از ظرفیت های داخلی استفاده کنند و این 

توانمند سازی و بومی سازی را به حداکثر ممکن برسانند.
کرباسی ادامه داد: در حوزه اتصال پذیری بحث دیگری که 
مورد تاکید و هدف ما است اینترنت اشیا است که دنبال این 
هستیم که بتوانیم حوزه های مختلف کاربرد اینترنت اشیا 
را شناسایی کنیم که خوشبختانه مطالعات خوبی در این 
زمینه انجام شده است. کرباسی افزود: بالغ بر ۱۵ حوزه برای 
هوشمندسازی قابل تصور است که شامل شهر هوشمند، 
جاده هوشمند، کشاورزی هوشمند صنایع هوشمند و… 
می شود از جمله اینها خودروی متصل و کشاورزی هوشمند 
است که این دو حوزه را به صورت مشخص در اولویت قرار 
دادیم و در صدد این هســتیم که ظرفیت های موجود در 
کشور را در این موضوعات و موانع قانونی آنها را شناسایی و 
نهادهای مرتبط را فعال کنیم تا در آینده نزدیک شاهد این 
باشیم که در این دو موضوع اتفاق مثبتی رقم بخورد. هر کدام 
از این حوزه ها اگر به نتیجه برسد می تواند از نظر اقتصادی، 

سلامت و صرفه جویی در مصرف سوخت مفید باشد.

در دنیای امروز امنیت ســایبری از اهمیت ویژه ای برای 
کاربران و دولت ها برخوردار است؛ سرقت شماره تلفن، کد 
ملی، رمز عبور و اطلاعات شخصی افراد از طریق سایت های 
رسانه های اجتماعی یا بیرون کشیدن اسرار دستگاه ها از 
فضای ابری همه و همه مواردی است که نگرانی کاربران را از 

امنیت اطلاعاتشان برمی انگیزد.
به گزارش ایســنا، مســئولان معتقدند فقدان و یا ضعف 
دانش عمومی و فرهنگ امنیت ســایبری در بین مدیران 
و کارکنان بســیاری از ســازمان ها و مراکز حســاس، از 
موضوعات مهم کنونی برای حفظ امنیت سایبری در کشور 
اســت که نتیجه بلافصل آن، بی توجهی به آموزش های 
عمومی کارکنان و آموزش های تخصصی کارشناســان 
و همچنیــن عــدم ســرمایه گذاری لازم بــرای ارتقاء و 
 روزآمدسازی تجهیزات ســخت افزاری مورد نیاز در این 

حوزه است.
رئیس انجمــن رمز ایران بــر این باور اســت که موضوع 
آگاهی رســانی و آموزش مداوم امنیت سایبری در سطح 
سازمان ها و ادارات دولتی و همچنین کسب وکارهای بخش 
خصوصی بیش از پیش باید مد نظر قــرار گیرد و مدیران 
ارشد ســازمان ها نیز اســتفاده از توانمندی شرکت های 
بخش خصوصی حوزه "افتا") امنیت فضای تولید و تبادل 
اطلاعات( را به عنوان »اپراتورهای امنیتی«، به عنوان یک 
راهکار عملی برای اقدامات ضروری در جهت ارتقا امنیت 

سایبری واحدهای تحت مدیریت خود، بدانند.

او تأکیــد می کند خســارات یــک حمله ســایبری به 
زیرساخت های حیاتی یک کشور چه بسا فراتر از خسارات 
وارد شده در یک میدان نبرد فیزیکی باشد و این خسارات 
زمانی بیشــتر واقع می شــوند که دانش و امکانِ اقدامات 
پیشگیرانه وجود نداشته باشــد. موضوعی  که مصطفی 
طاهری-عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی- عدم یکنواختی و استفاده زیاد از فیلترشکن ها را 
باعث  رشد زیاد حملات سایبری به سایت های مختلف در 
چندماهه اخیر می داند. به گفته وی استفاده از فیلترشکن ها 
محلی شده که نظارت و تنظیم گری و حکمرانی در شبکه 
مجازی به شدت کاهش پیدا کند که نیاز به بهینه سازی 

در شبکه دارد.  
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات هم به افزایش حملات 
سایبری در ســال های اخیر اشــاره می کند که حملات 
هدفمند به زیرساخت ها بیش از ۲۰ برابر شده که بخش 
زیادی از این حملات را دفع کرده اند اما حتی بخش کوچکی 

از این موضوعات مشکلات زیادی را ایجاد می کند.
به طور مثال سال گذشته از سوی مسئولان اعلام شد که 
تعداد ۸۳۲۱ حمله مهم سایبری به شبکه زیرساختی کشور 
دفع شد؛ همچنین اوایل مهر ماه امسال هم سایت وزارت 
علوم برای ساعتی از دسترس خارج شد؛ در نهایت از سوی 
این وزارت خانه با انتشار اطلاعیه ای حمله هکری به سامانه 
این وزارت خانه تایید و عنوان شد این حمله با هوشیاری فنی 

کارشناسان دفع شد.

ایران در رتبه ۴۳ خروجی های نوآورانه در دنیا قرار گرفت

دفع بیش از ۸۰۰۰ حمله سایبری اعلام اولویت های معاونت علمی برای فناوری ارتباطات
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سبکزندگي

ســخنگوي كميســيون بهداشت و 
درمــان مجلس با تاكيــد بر ضرورت 
پرداخت سرانه بيمه سلامت ايرانيان 
از ســوي دولــت، گفــت: بعضي از 
داروهــا و خدمــات از جمله خدمات 
دندانپزشــكي و داروهاي تك نســخه اي هنوز تحت پوشش 
 بيمه نيســتند كه ايــن موضوع مشــكلاتي را بــراي جامعه

 ايجاد مي كند. 
محمد حســين قرباني با بيان اينكــه در كل مي توان ارزيابي 
مثبتــي از عملكرد بيمه ســلامت ايرانيان ارائه كــرد، اظهار 
داشــت: بر اســاس گزارش ارائه شده در گذشــته حدود 14 
تا 16 ميليون نفــر فاقد بيمه بودنــد اما  با توجــه به تامين 
اعتباري كه از ســوي مجلس براي دولت تكليف شــده مبني 
بر آنكــه از يك درصــد ارزش افــزوده، همه روســتاييان و 
عشــاير و شــهرهاي زير 20 هزار نفر از بيمه سلامت ايرانيان 
برخوردار باشــند،  الان 98 درصد مردم داراي بيمه سلامت 
 ايرانيان هســتند كه اين را مي توان گامی بســيار مهم و موثر 

دانست. 
نماينده مردم آســتانه اشرفيه در مجلس شــوراي اسلامي، 
ادامه داد: از ديگر نكات مثبت بيمه ســلامت ايرانيان آن است 
كه امروزه اين آمادگي را دارد تا بيماران را در مراكز دولتي به 

صورت سريع مورد حمايت بيمه اي قرار دهد. 
اين نماينده مردم در مجلس نهم در گفت وگو با تسنيم تصريح 
كرد: تنها نكته قابل تامل در عملكرد بيمه سلامت ايرانيان آن 
است كه بيمه سلامت ايرانيان نتوانسته سرانه بيمه اي خود را 
از دولت وصول كند اين يكي از ضعف هايي اســت كه امروز در 
صنعت بيمه مورد توجه است درحالي كه اگر بيمه بتواند با تدبير 
و درايت، تعاملي با دولت داشته باشد و اين سرانه را به 98 هزار 
تومان برساند، ارائه خدمات بيمه نيز افزايش پيدا خواهد كرد. 

قرباني با انتقاد از اينكه آنچه كه اكنون مانع ارائه خدمت درست 
و باكيفيت بيمه شده، سرانه پايين آن است، به خانه ملت گفت: 
در حال حاضر اين سرانه 18 هزار تومان است و اگر قرار باشد 
دولت به وعده خود مبني بر پرداخت 400 ميليارد تومان عمل 
كند سرانه هر نفر به 25 هزار تومان مي رسد كه در اين شرايط 

باز هم با سرانه 98 هزار توماني فاصله خواهيم داشت. 
وي تاكيد كرد: بعضي از داروها و خدمات هنوز تحت پوشــش 
بيمه نيســتند از جمله خدمات دندانپزشكي كه مشكلاتي را 

براي جامعه ايجاد مي كند و همچنين داروهاي تك نسخه اي 
و وارداتي نيز از پوشش بيمه خارج شد و از اينرو يك نارضايتي 
را در بين مــردم به وجود آورده اســت؛ از ســويي ديگر بايد 

كارخانجات داروسازي را مجاب به توليد دارو كنيم و دوم آنكه 
فرهنگسازي براي پزشــكان ايجاد شود كه داروهاي داخلي را 

براي مردم تجويز كنند. 

اين نماينده مردم در مجلــس نهم، افزود: بــا توجه به تدبير 
و درايت مجلــس در بودجــه 94 و همكاري دولــت انتظار 
داريم ســرانه بيمه به بيمه ســلامت ايرانيان اختصاص يابد و 

تحت پوشــش قرار دادن تمام داروهاي مورد نياز به ويژه تك 
نســخه اي ها و توجه به حوزه دندانپزشكي بايد از اولويت هاي 

بيمه سلامت ايرانيان در سال جديد باشد. 

سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان مجلس از عملكرد بيمه ها  انتقاد كرد

ضعفبيمههادرپوششداروهايوارداتي

مديركل نظارت و ارزيابي فرآورده هاي غذايي، آرايشي 
و بهداشتي سازمان غذا و دارو از ادامه اعمال محدوديت 
بر واردات مواد غذايي، آرايشــي و بهداشتي خبر داد. 
ســيد هدايت حســيني، برنامه ريزي هاي سال 94 را 
براساس برنامه ها و سياســت هاي اقتصاد مقاومتي و 
سياست هاي كلي نظام دانست و گفت: در اين راستا ما به توليد داخل، حمايت از 
آن و همچنين حمايت از صادرات مواد غذايي، آرايشي و بهداشتي كه مي تواند 
تاثير خوبي بر بحث اقتصاد مقاومتي در حوزه مواد غذايي و آرايشي و بهداشتي 
داشته باشد، توجه بسيار جدي تري داريم. وي تاكيد كرد: البته در زمينه واردات 
مواد غذايي، آرايشي و بهداشتي سعي مي كنيم تا حد امكان محدوديت هايي از 

لحاظ قانوني اعمال كنيم. 

 سهم قاچاق محصولات آرايشي در بازار ايران
وي در پاســخ به اينكه آيا ســهم قاچاق با اعمال محدوديت واردات افزايش 
نمي يابد؟ افزود: مبناي قاچاق امري نادرست و مخفيانه است و به همين دليل 
ثبت نشده و آماري از آن در دست نيست. البته در محصولات آرايشي و بهداشتي 
ميزان قاچاق بيشتر بوده و حجم بيشتري از بازار را به خودش اختصاص مي دهد. 
درحالي كه در حوزه مواد غذايي به ويژه صنايع غذايي با ميزان قاچاق بســيار 

كمتري  روبه رو هستيم. 
مديركل نظارت و ارزيابي فرآورده هاي غذايي، آرايشي و بهداشتي سازمان غذا 
و دارو اعمال محدوديت ها در واردات مواد غذايي را در راســتاي سياست هاي 
اقتصاد مقاومتي براي رســيدن به خوداتكايي عنوان كرد و ادامه داد: در اين 
راستا بايد بيشــتر روي محصولات توليد داخل تكيه كنيم، ضمن اينكه بايد 
زيرساخت ها و مباني قانوني را هم زيرنظر داشته باشيم. بر همين اساس سعي 
مي كنيم در زمينه واردات كالاهاي با كيفيت متوسط و غيرضروري، با تامين 
نيازهاي قانوني لازم، محدوديت هاي خود را اعمال كنيم كه البته اين قضيه از 
زمان ابلاغ سياست هاي اقتصاد مقاومتي به تدريج آغاز شده و اميدواريم امسال 

نيز تقويت شده و ادامه يابد. 
حســيني همچنين تصريح كرد: در داخل كشــور توان خوبي بــراي توليد 
محصولاتي مانند شيريني و شكلات داريم اما از نظر فردي كه اقدام به قاچاق 
مي كند، توجيهي وجود ندارد كه بخواهد كالاي قاچاق اين گروه را وارد كند، 
بنابراين سهم قاچاق كالاهاي ما در حوزه غذا بسيار محدود و در حوزه آرايشي 
و بهداشتي بيشتر است اما از آنجا كه ميزان محصولات قاچاق در جايي ثبت و 

ضبط نمي شود، درواقع آماري هم در اين زمينه ممكن است در دست نباشد. 

  شيريني و شكلات؛ نقطه قوت صادرات مواد غذايي
وي با تاكيد بر قوي بودن ايران در توليد برخي صنايع غذايي مانند شيريني و 
شــكلات، اظهار كرد: يكي از نقاط قوت ما در صادرات مواد غذايي در ارتباط با 
صنايع شيريني و شكلات است و ما صادرات بسيار خوبي در اين زمينه داريم. 
همچنين در صادرات صنايع لبني به كشورهاي ديگر نيز فعاليم. در ارتباط با 
پودرهاي شوينده و صنايع آرايشي بهداشتي صادرات خوبي داريم و حتي اخيرا 

در زمينه برخي فرآورده هاي آرايشي نيز شروع به صادرات كرده ايم. 
حســيني با تاكيد بر لزوم استفاده از پتانسيل ايجاد شــده در زمينه صادرات 
و با ابراز اميدواري نســبت به تقويت صادرات در زمينه هاي غذايي، آرايشــي 
و بهداشــتي، گفت: اميدواريم با حمايتــي كه انجام مي دهيم، تســهيلاتي 
كه ارائه مي كنيم و روان ســازي هايي كــه ايجاد مي كنيــم، بتوانيم صادرات 

در ايــن زمينه هــا را تقويت كــرده، توســعه داده و ضمن تاميــن نيازهاي 
 داخلي خــود در كشــور بتوانيم پوشــش خوبــي را در بخش صــادرات در

 ساير كشورها فراهم كنيم. 

  صادرات شكلات ايران به اروپا
مديركل نظارت و ارزيابي فرآورده هاي غذايي، آرايشــي و بهداشتي سازمان 
غذا و دارو ادامه داد: صادرات ما به روســيه روند خوبي داشته و صدور كالا به 
كشورهايي مانند عراق، افغانستان و كشــورهاي شمالي درياي خزر نيز انجام 
مي شــود . در ارتباط با شيريني و شكلات حتي به كشــورهاي اروپايي و قاره 

 آمريكا هم صادرات داريم؛ اين پتانسيل خيلي خوبي است كه بايد بتوانيم از آن 
استفاده كنيم. 

  چراغ راهنماي تغذيه اجرا مي شود
حسيني در بخش ديگري از صحبت هايش با اشاره به برنامه هاي سازمان غذا و 
دارو در حوزه تغذيه، از اجراي چراغ راهنماي تغذيه از ابتداي امسال خبر داد و 
اظهار كرد: برنامه هاي ما طبق شعار سازمان بهداشت جهاني با محوريت ايمني 
و سلامت غذاست. اميدواريم كه برنامه چراغ راهنماي تغذيه در اوايل سال 94 
درباره تعدادي از محصولات اجرا شود. البته داشتن چراغ راهنماي تغذيه كه در 

نيمه دوم سال 93 ابلاغ شد، بر همه صنايع بعد از گذشت يك سال و نيم از زمان 
ابلاغ ضابطه الزامي است.  وي افزود: با اين وجود صنايعي كه داوطلب داشتن 
چراغ راهنماي تغذيه هستند، احتمالا از اوايل ســال 94 مي توانند آن را اجرا 
كنند تا به تدريج مردم چراغ راهنماي تغذيه را در سطح محصولات غذايي و در 
برچسب گذاري ها بينند و در طول سال بر تعداد صنايعي كه از اين چراغ راهنما 
استفاده مي كنند، افزوده شود.  حسيني در پايان چند طرح عمده در سال 94 را 
تحول در حوزه لبنيات، تحول در حوزه برچسب گذاري مواد غذايي و تحول در 
حوزه نان عنوان كرد و آن ها را در حال بررسي هاي كارشناسي نهايي دانست و 

گفت: شروع عملياتي اين طرح ها در سال 94 خواهد بود. 

يك مقام مسئول در سازمان غذا و دارو: 

وارداتلوازمآرايشيمحدودميشود
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کشاورزي

رئيــس انجمن علــوم خــاك ايران 
گفــت: كنــار كمبــود منابــع آبي 
بايد دربــاره روند تخريــب خاك در 
كشــور نيز هشــدار داد زيرا از 18/5 
ميليون هكتار اراضي كشاورزي 1/3 
 ميليون هكتار اراضي مناســب براي كشــاورزي باقي مانده

 است. 
منوچهر گرجي گفت: با توجه به نقش خاك در كشــاورزي 
اين مــاده اهميت فراواني بين كشــورهاي جهــان و تامين 
نيازهاي افــراد دارد و تغييــر كاربري اراضي كشــاورزي به 
 غيــر در كشــورهاي پيشــرفته تقريبــا امــري غيرممكن 

است. 

 حاد شــدن وضعيت منابع آب در صورت متوقف 
نشدن تخريب خاك

رئيس انجمن علوم خاك ايران، افزود: در كشــورهاي داراي 
كشــاورزي پيشــرفته براي حفظ منابع خاك، سازمان هاي 
عريض و طويلي در وزارت هاي كشــاورزي يا محيط زيســت 
ايجاد شده است اما در كشور ما تنها به آب به عنوان يك مساله 
و بحران جدي نگاه مي شود درحالي كه اگر روند تخريب خاك 
 در كشور متوقف نشــود وضعيت منابع آبي روزبه روز حادتر 

مي شود. 
  اراضي، ديگر توان ذخيره سازي آب هاي جاري را 

ندارند
 وي با اشــاره به اينكــه يكــي از مهم ترين دلايــل كم آبي، 
ذخيــره نشــدن آب هــاي زيرزمينــي و هدررفــت آب 
ناشــي از فرســايش خاك اســت، خاطرنشــان كرد: دليل 
افزايش دفعات بروز ســيل در ســال هاي اخيــر، تخريب و 
فرســايش خاك اســت و در برخي مناطق كشــور، اراضي 
 ديگر تــوان نگهــداري و ذخيره ســازي آب هاي جــاري را

 ندارند.
  فرسايش خاك ، عامل ايجاد ريزگردها

عضو هيات علمي دانشــگاه تهران با بيان اينكه ســالانه يك 
درصد ظرفيت آب ســدهاي كشور به وســيله رسوب خاك 
پر مي شــود، ادامه داد: سرعت »فرســايش خاك« در ايران 
ناشــي از تخريب اراضي، عدم توجه بــه حاصلخيزي خاك، 
شــخم غلط، از بين بردن پوشــش گياهي و غيره به شــدت 

افزايش يافته كه اين امرعامل بروز پديــده جديد ريزگردها 
نيز اســت. وي تصريح كرد: از 18 و نيم ميليون هكتار اراضي 
كشــاورزي تنها 1/3 ميليون هكتار اراضي حاصلخيز )كلاس 
يك( و ايده آل براي كشاورزي است و مابقي محدوديت هايي 
مانند شــيب زياد، شــوري )در درجات مختلف(، ســنگلاخ 
بــودن و عمق كم خــاك دارد كه ايــن ميزان نيــز به دليل 

 نزديكي به شهرها و روستاها هرساله در حال كاهش و تغيير
 كاربري است. 

   معاونت آب و خاك يا فقط معاونت آب؟
گرجي اظهار داشــت: مســئول حفظ خاك اراضي كشاورزي، 
معاونت آب و خاك )معاونت آب، خــاك و صنايع( وزارت جهاد  

كشاورزي است اما بايد تابلوي اين معاونت را كند و تابلوي معاونت 
آب نصب كرد زيرا تا به امروز هيچ گونه فعاليتي براي حفظ منابع 
خاك بخش كشاورزي انجام نداده است. به گزارش تسنيم، وي 
در پايان با اشــاره به مهم ترين دلايل تخريب خاك در كشــور، 
اظهار داشــت: تغيير اراضي كشاورزي، فرســايش خاك، شور 
شدن اراضي و كاهش حاصلخيزي و ازدست رفتن عناصر غذايي 

خاك از مهم ترين دلايل تخريب موجودي خاك بوده و روزبه روز 
كيفيت خاك كشور درحال كاسته شدن است. گفتني است كه 
براي تاكيد بر اهميت خاك در زندگي مردم، سازمان ملل سال 
2015 را با عنوان سال جهاني خاك نامگذاري كرده است. ايران 
 از لحاظ »فرسايش خاك« رتبه اول را ميان كشورهاي آسيايي

 دارد. 

فقط 1/3 ميليون هكتار از اراضي كشاورزي باقي مانده است

هشدار درباره روند تخریب خاک در کشور

معاون وزير جهاد كشاورزي با تاكيد بر 
اين موضوع كه واردات برنج كماكان 
لازم نيســت، گفت: بازار برنج راكد و 
اين محصول فراوان اســت، بنابراين 
نياز به واردات نيست. عباس كشاورز، 
معاون وزير جهاد كشاورزي درباره ســفر هيات هندي براي 
مذاكره با ايراني ها درباره از ســرگيري تجارت برنج با ايران، 
گفت: با توجه به ميزان برنج توليدي كشور و برنج هاي وارداتي 
ثبت سفارش قبلي در سال 93 نياز به واردات اين محصول به 

كشور وجود ندارد. 

بي اطلاعي از سفر هيات هندي به ايران
وي با بيان اينكه اطلاعي از ســفر اين هيــات هندي به ايران 
ندارد، گفت: احتمالا ســفر اين هيات بــراي رفع اختلافات 
درباره آلودگي برنج هاي هندي است و ممكن است، اين سفر 
با هماهنگي وزارت بهداشت مهيا شده باشد. معاون وزير جهاد 
كشــاورزي تصريح كرد: سال گذشــته وزارت بهداشت براي 
تحقيق درباره آلودگي برنج هاي هندي به هند ســفر داشته 
و احتمال دارد، سفر هيات هندي به ايران در اين مورد باشد. 
كشاورز با تاكيد بر اين موضوع كه واردات برنج همچنان لازم 
نيســت، گفت: بازار برنج راكد و اين محصول فراوان اســت، 

بنابراين نيازی به واردات اين محصول نداريم. 

يك ميليون تن ثبت سفارش قبلي وجود دارد
معاون وزير جهاد كشاورزي اظهار داشت: ثبت سفارش واردات 
مكانيزم خاص خود را دارد و قطعا براي واردات اين محصول از 
وزارت جهاد كشاورزي نظرخواهي مي شود. كشاورز تصريح 
كرد: سال گذشته حدود يك ميليون و 850 هزار تن برنج توليد 
و با واردات حدود يك ميليون تن برنج از ثبت ســفارش قبلي 

هيچ نياز به واردات و ثبت سفارش جديد وجود ندارد. 

قانع كردن كشــاورزان مناطق كم آب به كشت 
نكردن برنج

وي درباره كشت برنج در اســتان هاي غير از استان هاي شمالي 
گفت: از برنج كاران در استان هاي غير از استان هاي شمالي حمايت 
نمي شود و در تلاش هستيم تا كشاورزان را قانع كنيم كه با توجه به 
وضعيت آب كشور كشت اين محصول در استان هاي كم آب براي 
كشور مفيد نيست. كشاورز بيان داشت: قانوني درباره ممنوعيت 
برنج در استان هايي غير شمال كشور وجود ندارد، ولي اگر ضرورت 

ايجاب كند، پيگير اين مساله مي شويم. 

بسته حمايتي 10 ساله براي افزايش توليد برنج
وي با اشــاره به تدوين يك طرح براي افزايش توليد برنج در 
استان هاي شمالي كشور، اظهار اميدواري كردكه اين طرح با 
كمك و حمايت از دولت عملياتي می شود. معاون وزير جهاد 
كشاورزي تصريح كرد: طرح مذكور يك بسته كامل است كه 
با اجراي پروژه هاي مختلف آن در طول 10 سال مي توان توليد 

برنج در كشور را افزايش داد. كشــاورز گفت: تجهيز نوسازي 
شاليزارها، توسعه مكانيزاسيون، توســعه نشاء مكانيزاسيون 
براي كاهش هزينه، به كارگيري ارقام جديد، تمركز، ترويج و 
نوسازي كارخانه هاي برنج كوبي از جمله مسائلي است كه در 

اين طرح مطرح است.

سفر برنجي هندي ها به ايران در ابهام است!
پيش از اين اعلام شده بود يك هيات تجاري هندي قرار است 
عازم تهران شود و مهم ترين دستور كار اين هيات از سر گيري 
صادرات برنج به ايران اســت. هند قصد دارد مجددا صادرات 
برنج به ايران را كه حجم ذخاير آن كاهش يافته از سر بگيرد. 

آجاي ساهاي، رئيس فدراســيون سازمان هاي صادراتي هند 
در اين باره گفت: ايران سال گذشــته تعرفه واردات برنج را تا 
۴5 درصد افزايش داده بود، زيرا در ســال 15-201۴ داراي 
ذخاير كافي بود. اما اكنون ذخاير اين كشــور تقريبا به اتمام 
رسيده و ايران قصد دارد تعرفه واردات را مجددا پايين بياورد 

و همانند سال 1۴-2013 شروع به واردات برنج از هند كند. 
در حالي كه اعلام شــده بود اين هيات هنــدي ابتداي هفته 
جاري به تهران عزيمت خواهد كرد مقامات رســمي تجاري 
 ايران و همچنين مسئولان وزارت كشاورزي از اين سفر اظهار

 بي اطلاعي مي كنند. 

 تاكيد معاون وزير جهاد كشاورزي بر كافي بودن ذخيره برنج داخلي و خارجي 

نيازي به واردات برنج نيست
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اصناف

رئيــس اتحاديــه صنف موسســات 
و شــركت هاي حمل ونقــل كالاي 
برون شــهري دخالت ســازمان هاي 
موازي را يكي از بزرگ ترين مشكلات 

صنف خود بيان كرد. 
حسين احمدي زاده با بيان اين مطلب كه در سازمان راهداري 
و حمل ونقل كشور تشكل هاي مختلفي وجود دارد، عنوان كرد: 
متاسفانه دخالت سازمان هاي موازي باعث بروز خلل در بسياري 

از مسائل اين اتحاديه مي شود. 
وي با تاكيد بر اثرگذاري منفي تحريم ها بر وضعيت اقتصادي 
صنف خود تصريــح كرد: فرســودگي نــاوگان حمل ونقل و 
افزايش سيستم هاي تك واحدي تاثيرات ناخوشايندي بر روند 
كاري اعضاي صنف دارد و طبق آمار مشــخص شده است كه 
كاميون هاي فرســوده در هر ۱۰۰ كيلومتر ۶۰ ليتر گازوئيل 
 مصرف مي كنند درحالي كه يك كاميون سالم براي طي طريق 

۱۰۰ كيلومتر تنها به نصف اين ميزان سوخت نياز دارد. 
احمــدي زاده بــا بيــان اينكــه سيســتم هاي تك واحدي 
نــاوگان در بخــش حمل ونقــل مشــكلات ايــن بخــش 
را دوچنــدان كــرده اســت، اذعــان داشــت: در حــال 
 حاضــر در بخــش حمل ونقــل برون شــهري تعــداد 
۴۰۰ هزار كاميون تردد دارد كه قريب به نيمي آن ها فرســوده 
تشخيص داده شــده و نيم ديگر نيز در شرف فرسودگي است؛ 
چراكه عمري بالغ بر ۲۰ سال دارند و اين رقم براي خودروهاي 

سنگين بسيار زياد است. 
وي خودروهاي ســنگين تازه نفس را نيز از درجه اعتبار ساقط 
دانســت و اضافه كرد: با كمال تاســف بايد گفت؛ خودروهاي 
سنگيني كه به تازگي وارد بازار حمل ونقل مي شوند نيز از درجه 

استاندارد جهاني ساقط هستند. 
اين مقام مسئول افزايش سيستم هاي تك واحدي خودروهاي 
سنگين را ضربه مهلكي به سيســتم حمل و نقل كشور دانست 
و افزود: منظور از سيســتم تك واحدي اين است كه بسياري از 
كاميون ها به جاي اينكه با يك شركت حمل ونقل قرارداد داشته 
باشند و زيرنظر يك شــركت به فعاليت هاي خود ادامه دهند، 
به صورت خودمالكي فعاليت مي كنند كه ضرر و زيان  زيادي را 
به رانندگان و مالكان وسايل نقليه وارد مي سازد و از ظرفيت هاي 
مفيد خود هيچ استفاده مفيدي نمي كنند؛ در همين راستا در 
پايانه نسيم شهر كه محل بارگيري و حمل ونقل خودروهاي باري 

سنگين است، حدود ۲۳۰ شركت حمل و نقل وجود دارد كه از 
گنجايش آن ها هيچ استفاده اي نمي شود. 

وي ادامه داد: در سيســتم تك واحدي بــازار حمل ونقل اگر 
رانندگان با شركتي قراردادي نداشته باشند، تا رسيدن به مقصد 
مورد نظر، بــاري براي حمل نخواهند داشــت و به اين ترتيب 
مجبور مي شوند مسير را از يك طرف خالي طي  كنند كه در راه 
برگشت بار مي زنند و اين در حاليست كه هربار سوخت گيري 

براي يك كاميون از پايتخت تا بندرعباس ۹۰۰ ليتر گازوئيل 
تخمين زده مي شود. 

احمدي زاده با بيان ايــن مطلب كه صرفه جويــي در مصرف 
سوخت يك آرمان اجتماعي اســت، اذعان داشت: از آن جايي 
كه علاقه زيادي به حفظ ســرمايه هاي ملي دارم و عضو ستاد 
مديريت سوخت كشور هستم، بايد اعلام كنم در بحث اجراي 
هدفمند كردن يارانه ها با كمك و مساعدت دوستان تا حد زيادي 

 توانسته ايم از بحران ســوء مصرف سوخت كشور جلوگيري به 
عمل آوريم. 

او توضيح داد: در اين رابطه مقرر شــد دولت تســهيلاتي در 
اختيار ما قرار دهد تا بتوانيــم كاميون هاي جديد را وارد كنيم 
و نيز تســهيلاتي براي رانندگان در نظر گرفته شود تا قيمت 
قطعات ماشين هاي ســنگين افزايش پيدا نكند اما متاسفانه 
قيمت قطعات پس از مدت كوتاهي تا ۵۰ برابر افزايش پيدا كرد 

و در مقابل ارزش كرايه ها تنها مقدار كمي بالا رفت كه در برابر 
هزينه ها رقم فوق العاده ناچيزي محسوب مي شد. 

وي مشــكلات بخــش حمل ونقــل را نامحــدود عنــوان 
كــرده و افــزود: متاســفانه در حــال حاضر نه تنهــا قيمت 
ســوخت افزايــش پيــدا كــرده اســت؛ بلكــه هزينه هاي 
 جــاري عوارض هــاي شــهرداري و ماليــات بيــن ۲۰ تــا 

۵۰ برابر شده است. 

رئيس سابق اتحاديه صنف موسسات و شركت هاي حمل ونقل كالاي برون شهري خبر داد 

  ورود خودروهاي سنگین غیر استاندارد به بازار

مذاكرات لوزان چه تاثيري بر بازارهاي 
مختلف اقتصاد ايران مي گذارد؟ اين 
سوالي است كه در چند روز اخير با آن 
روبه رو هستيم و كارشناسان، فعالان 
بازار و تحليل گران بازارهاي مختلف 

نيز در اين مورد اظهارنظرهايي كرده اند. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي نيز درباره تاثير تفاهم 
هسته اي لوزان بر بازار لوازم خانگي به »كسب و كار« گفت: آثار 
اين تفاهمنامه با تاخير به اين بازار مي رسد چراكه در ابتدا بايد 
با كاهش قيمت ارز و هزينه هاي توليد مواداوليه ارزان به دست 
توليدكننده برسد تا قيمت تمام شده لوازم خانگي كاهش يابد. 
ولي در ميان مدت به طور قطع كاهــش نرخ ارز و آرامش بازار 

باعث افت قيمت ها خواهد شد. 
به گفته محمد طحان پور، برخلاف سال هاي گذشته هم اكنون 
مردم تنها نياز واقعي خود را از بازار خريداري مي كنند و اين 
موضوع باعث آرامش بازار و جلوگيري از سوءاســتفاده برخي 
شــده اســت. طحان پور تاكيد كرد: با توجه به بهبود شرايط 
اقتصادي و همچنيــن تفاهم لوزان در ســال جاري، قيمت 
لوازم خانگي منطقي تر خواهد شد و ديگر شاهد نوسان قيمتي 

نخواهيم بود. 

۹۰ درصد تلويزيون هاي بازار، توليد داخل است
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي، در ادامه به اهميت 
توليدات داخلي لوازم خانگي اشــاره و اظهار داشــت: درحال 
حاضر۹۰ درصد تلويزيون هاي موجود در بازار از شركت هاي 
معتبر داخلي هســتند كه اين موضوع نشــان از آن دارد كه 
قاچاق اين محصول مقرون به صرفه نيست. وي با گلايه از اينكه 
حضور توليدكنندگان زياد در ســطح بازار باعث مي شــود تا 
برخي بدون هيچ نظارتي اقدام به توليد محصولات بي كيفيت 
كنند، افزود: خوشبختانه تاسيس يك واحد توليدي تلويزيون 
ســرمايه زيادي را مي طلبد و همين موضوع باعث مي شود تا 

توليدكنندگان غير معتبر به اين حوزه ورود پيدا نكنند. 
طحان پــور اضافه كرد: درحــال حاضر واحدهــاي توليدي 
بي كيفيت سهم زيادي از بازار لوازم خانگي را به خود اختصاص 
داده اند به همين منظور از مردم درخواست مي كنم از كالاهاي 
اين واحدها استقبال نكرده و اقدام به خريد كالاهاي با كيفيت 
و داراي خدمات پس از فروش كنند.  به اعتقاد وي، ظرف يك 
يا دو سال آينده واحدهاي توليدي كه توان رقابت كافي ندارند 

از بازار لوازم خانگي حذف خواهند شد. 

بازار لوازم خانگي فعلا بازاري باثبات است
محمد طحان پور گفت: بــازار لوازم خانگي فعلا بازاري باثبات 
است. سال گذشته يك سال بسيار خوب براي بازار لوازم خانگي 
بود و اگرچه شاهد ركود در بازار بوديم اما اين ركود با آرامش 
توام بود و تا اين لحظه ثبات و آرامش در بازار به ســال جاري 
هم سرايت كرده اســت. اكنون مردم تنها به خريد نيازشان 

مي پردازند كه در اين صورت بازار به ســمتي درحال حركت 
است كه كالاهاي بي كيفيت از رده خارج خواهد شد. 

ضرورت بومي سازي تكنولوژي توليد
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي در ادامه به ضرورت 
بومي سازي تكنولوژي توليد اشــاره كرده و به »كسب و كار« 
گفت: اما بومي سازي تكنولوژي توليد در صنعت لوازم خانگي، 
انتقال نســبي تكنولوژي هاي نوين و روز دنيا در اين صنعت، 
ايجاد نسبي و محدود برند و شــروع سرمايه گذاري در بخش 
تحقيق و توسعه و خدمات پس ازفروش، توليد بخش عمده اي 
از مواد اوليه، اجزا و قطعات، افزايش عمق ساخت داخل، وجود 
نيروي كار جوان، فعال و مســتعد و بازار مناسب در داخل و 

كشورهاي همجوار و منطقه از مزيت هاي اين صنعت محسوب 
مي شــود.  طحان پور افزود: در هرحال صنعــت لوازم خانگي 
يكي از رشته هاي شتاب دهنده توسعه صنعتي است، صنعتي 
متنوع با كاربرد هاي گوناگون كه به صورت گســترده علاوه بر 
استفاده وسيع خانگي و تامين كننده نياز ضروري و غيرقابل 
اجتناب خانواده هــا، در بخش هاي اداري و تجــاري كاربرد 
دارد و سهم بســيار وســيعي از بازار را به خود اختصاص داده 
اســت. از ســوي ديگر براي صنايع فولاد، پتروشيمي، مس 
و... ارزش افزوده ايجــاد مي كند و ايجاد فضاي كســب و كار 
مطلوب براي تعالي و تكامل صنعــت لوازم خانگي، به وجود 
آوردن شرايط مناسب براي سرمايه گذاري و توسعه واحد هاي 
صنعتي، بررســي قوانين و مصوبات مرتبط بــا توليد، تعرفه، 

تقويت بخش هاي تحقيق و توســعه و ارتقاي سطح مديريت 
در اين بخش، توسعه و استفاده از تكنولوژي پيشرفته و جذب 
فناوري، توليد محصولات رقابتي قابــل رقابت با محصولات 
خارجي و توسعه صادرات به عنوان مهم ترين مواردي است كه 

در اين بخش بايد مورد توجه قرار گيرد. 

وجود كارت گارانتي جعلي تمام برندها در بازار
به گفته طحان پور، اكنون كارت گارانتي جعلي تمام برندهاي 
شناخته شــده در بازار وجود دارد اما اتحاديه اختيار قانوني 
لازم براي مقابله بــا اين رويه را ندارد. درحــال حاضر برخي 
كارگاه هاي زير پله اي فاقد هويــت و خدمات پس ازفروش كه 
سهم چنداني از بازار ندارند به كارخانه ها سفارش توليد با برند 

خود را مي دهند اما متاسفانه كسي پيگير اين اتفاقات نيست.  
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي اظهار داشت: اكنون 
با سه مشكل برندهاي اصلي، برندهاي تقلبي و كالاي قاچاق 
روبه رو هستيم كه در اين ميان قطعا موضوع برندهاي تقلبي 
مي تواند توليد كنندگان اصلي را مورد آزار قرار دهد. زماني كه 
نرخ دلار ارزان بود توليد كنندگاني داشتيم كه به دنبال توليد 
جنس ايراني بودند و توليدات خود را به چين مي فرستادند و با 
برند ايراني وارد ايران مي كردند اما به گفته كارشناسان بسياري 
از ناكامي ها در توليد دقيقا از زماني آغاز شد كه با افزايش نرخ 
دلار روبه رو شديم كه صدماتي به بخش توليد در كشور وارد 
كرد و يك باره باعث تضعيف اين بخش شد و همين خلا باعث 

شد تا قاچاقچيان كالا وارد ميدان شوند. 

رئيس سابق اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي

قیمت لوازم خانگي منطقي تر مي شود
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

سگ من روی آب می دود
شكارچی پرنده سگ جديدی خريده بود، سگی كه ويژگی منحصر به فردی 
داشت. اين سگ می توانست روی آب راه برود. شــكارچی وقتی اين را ديد 
نمی توانست باور كند و خيلی مشتاق بود كه اين را به دوستانش بگويد. برای 
همين يكی از دوستانش را به شكار مرغابی در بركه ای در آن اطراف دعوت 

كرد.
او و دوستش شكار را شروع كردند و چند مرغابي شكار كردند. بعد به سگش 
دستور داد كه مرغابي هاي شكار شده را جمع كند. در تمام مدت چند ساعت 
شكار، ســگ روي آب مي دويد و مرغابي ها را جمع مي كرد. صاحب سگ 
انتظار داشت دوستش درباره اين سگ شــگفت انگيز نظري بدهد يا اظهار 

تعجب كند، اما دوستش چيزي نگفت.
در راه برگشت، او از دوستش پرسيد آيا متوجه چيز عجيبي در مورد سگش 

شده است؟
دوســتش پاســخ داد: آره، در واقع، متوجه چيز غيرمعمولي شدم. سگ تو 

نمي تواند شنا كند!
بعضي از افراد هميشــه به ابعاد و نكات منفي توجه دارند. روي وجوه منفي 
تيم هاي كاري متمركز نشويد. با توجه به جنبه هاي مثبت و نقاط قوت، در 

كاركنان و تيم هاي كاري ايجاد انگيزه كنيد.

راز موفقيت ژاپني ها
ژاپن؛ كشــور آفتاب تابــان محل طلوع 
موفقيت هاي كسب و كاري است اما اين 
فقط به دليل شانس و اقبال چشم بادامي ها 
نيست بلكه راز موفقيتشان دلايل عملي 
بي شماري دارد كه دانستنش جالب است. 
سختكوشــي يكي از ويژگي هاي رفتاري 
آنهاســت كه دليل اصلي پيشــرفت آنها 
مي شود. در ايران البته افراد سختكوش فراوانند اما تفاوتشان با ژاپني ها در 
اين است كه براي كار گروهي هيچ انگيزه اي ندارند و ترجيح مي دهند به 
تنهايي سنگ بزرگي را به دوش بكشند تا قدرتشان را به سايرين نشان دهند 
در صورتي كه همدلي و همكاري با ديگران با چاشني سختكوشي مسير را 
به حداقل مي رساند و از خستگي مي كاهد. گاهي برخورداري از هوش بالا 

آنقدر كه داشتن پشتكار و كارگروهي اهميت دارد ارزش ندارد. 
دومين دليل احترام به مشــتري اســت چيزي كه ما كمتر در ايران با آن 
برخورد مي كنيم و هميشه براي جبهه گيري در مقابل مشتري آماده ايم. 
حتما همه شما اين را تجربه كرده ايد كه اگر بيش از اندازه اجناس مغازه اي 
را زيرو رو كنيد صاحب مغازه با نگاهي خشــمگين با شما برخورد كرده و 
ديگر جرات پرسيدن قيمت را نداريد و از خير خريد در آن مغازه مي گذريد، 
البته مغازه دار ككش هم نمي گزد چون آنقدر روي هر جنسي سود مي كند 
كه برايش از دست دادن مشتري ای مثل شما اهميتي نداشته باشد. اما در 
عوض در ژاپن هرجا سر بزنيد در هر شغلي و منصبي كه افراد را ببينيد اگر 

مشتري باشيد به شما احترام مي گذارند و تعظيم مي كنند. 
ســومين دليل موفقيــت ژاپني ها خدمات پس از فروش شــان اســت. 
مشتري مداري شعار اصلي ژاپني ها در هر كاري است. اگرچه اين كشور از 
سنت هايش فاصله زيادي گرفته اما هنوز هم احترام گذاشتن به مشتري 

را فراموش نكرده اند.

كيمياي فروش
بحث فــروش، يكي از مواردي اســت كه هر چه از 
آن بگوييم كم اســت. زيرا پايه و بنيان هر تجارتي 
را تشــكيل مي دهد. كتابي را كه مي خواهيم براي 
شما معرفي كنيم از آن دسته كتاب هايي است كه 
به صورت بنيادي و اساسي، مشكلات فروشنده ها 
و بازاريابان را تحليل مي كنــد. بحث هاي پيچيده 
روان شناسي و اجراي آن در روابط تجاري با زباني 

ساده و البته كاربردي نوشته شده است.  
جفري گيتومر نويسنده اين كتاب در بخشي از مطالبش مي گويد: مردم 
دوست ندارند به آنان جنس فروخته شود، ولي عاشق خريد كردن هستند.  
و در جايي ديگر مي گويد: آگاهي داشتن از راه هاي جذب مشتري يكي از 
بهترين شيوه هاي پيشبرد امور است كه غالبا به آن توجهي نمي شود. فقط 

لازم است كه مهارت لازم در به كارگيري اين شيوه را به دست آوريد.
كيمياي فروش پر است از نكات و پرسش هاي كليدي كه در مواقع مختلف 
ممكن اســت با مشــتريان متفاوت با آن برخورد كنيد. نويســنده، خود 
پرســش هايي را مطرح مي كند كه در ملاقات با هر مشتري ممكن است 
چنين سوالي پرسيده شود، سپس در زمينه آن سوال، جواب هايي كاربردي 
ارائه مي دهد كه حس كنجكاوي هر خواننده اي را تحريك مي كند خواندن 

كتاب را تا آخر ادامه دهد. 
 اين كتاب كه توسط دكتر احمد روستا و رويا گذشتي ترجمه شده است، 
نه تنها براي فروشــندگان، بلكه براي هركســي كه مي خواهد در زندگي 

شغلي اش موفق باشد، مفيد خواهد بود. 
يكي از نكات جالب در اين كتاب، دسته بندي هاي آن است. به عنوان مثال 
در فهرست مطالب از 6بخش به عنوان بخش هاي اصلي آن نام برده شده 
و بخش آخر كه فوت كوزه گري نام دارد شماره شــش و نيم در مقابل آن 

درج شده است. 
پيدا كردن سرنخ هاي طلايي، پيشرفت هايي كه به رشد فردي مي انجامد، 
مهارت يابي گام به گام و چگونه مي توانيد نام خود را بر سر زبان ها بيندازيد 

از مهم ترين بخش هاي مربوط به اين كتاب است. 
به هر حال اگر شغل تان براي تان مهم است و دوست داريد موفقيت بيشتري 

در اين زمينه كسب كنيد، اين كتاب را بخوانيد. 

حکايت

مهارت

معرفي کتاب

كارفرمايان براي دعوت از متقاضيان اســتخدام به 
كار، روش هاي مختلفي در پيش مي گيرند.  گاه اين 
دعوت به صورت حضوري و شفاهي انجام مي گيرد، 
به طوري كه از شما دعوت مي شود تا درباره شرايط 
كاري، حقوق و مزايا، محل استخدام، تاريخ شروع به 
كار و ساعت هاي كاري با كارفرما يا فردي كه مسئول 
استخدام در آن شركت است، ديداري داشته باشيد 
و مذاكره كنيد يا گاه دعوتنامه هايي با ايميل يا پست 
پس از آگاهي از قبول شدن در مصاحبه براي شما 
ارسال مي شوند كه حاوي همان نكات مذكور است. 
با اين حال، استخدام شــما ممكن است منوط به 
شروطي مثل برگ تاييد سلامت جسمي يا رواني، 
تكميل دوره هــاي خاص آموزشــي مثل آموزش 
كامپيوتر، روابط عمومــي، برخورد با ارباب  رجوع و 
برگه تاييديه صلاحيت اخلاقي و شــغلي از سوي 
معرفان شما باشد كه بايد از پيش، براي تهيه آنها يا 

پذيرفتن آنها آمادگي داشته باشيد. 
مي توانيد با يك مشــاور كاريابي يا فــردي كه در 
كارهاي مختلف سررشــته دارد مشــورت كنيد و 
مزايا و معايب هر شغل را )در صورتي كه دو يا چند 
پيشنهاد كاري را در آن واحد دريافت كرده ايد( از او 
جويا شويد. به خاطر داشته باشيد كه تنها به حقوق 
پيشنهاد شده توجه نكنيد و عوامل ديگر همچون 
مزايا، بيمه، خدمات درماني، سرويس اياب و ذهاب، 
محل خدمت، زمان كار، شرايط كار و مهم تر از همه 

علاقه خودتان به كار را مد نظر قرار دهيد. 
اگر مي بينيد واقعا به كاري علاقه نداريد و با وجود 
قبول شــدن در مصاحبه و دعوت بــه كار در خود 
كشش يا علاقه لازم براي شروع به كار را نمي بينيد، 
آن را كنار بگذاريد. اگر در يك مصاحبه قبول شديد، 
مطمئنا با كمي تلاش در مصاحبه هاي كاري ديگر 

هم قبول خواهيد شد. 
يكــی از مشــكلات داوطلبــان اســتخدام يــا 
فارغ التحصيــلان جويــای كار می تواند همزمانی 
يا تقارن پيشــنهادهای مختلف كاری باشد كه از 
كارفرمايان مختلف يا مراكز مختلف اســتخدامی 
)در صورت قبول شــدن در مصاحبه آنان( دريافت 
می كنند. گاه نيز پيش می آيد كه با وجود دريافت 
دعوت به كار از يــك جا، منتظــر دريافت نتيجه 

مصاحبه مركز استخدامی يا كارفرمای ديگر هستيد 
و برای دادن جواب قطعی خود بــه كارفرمای اول 
محدوديت زمانــی داريد.  در چنيــن حالتی چه 
می كنيد؟ آيا پيشــنهاد كار اول را كنار می گذاريد 
و منتظر نتيجــه مصاحبه يــا مصاحبه های ديگر 
می مانيد؟ آيا مطمئن هستيد كه نتيجه مصاحبه های 
ديگر مثبت خواهد بود و شما پيشــنهادهای كار 

ديگری را در آينده دريافت خواهيد كرد؟
در صورتي كه مصاحبه ديگري در پيش رو داريد و 
حس مي كنيد با شركت نكردن در آن يك موقعيت 
شغلي ايده آل را از دست خواهيد داد، به راحتي اين 
مساله را با كسي كه پيشنهاد شغلي اول را به شما 

عرضه كرده در ميان بگذاريد و براي او توضيح دهيد 
كه براي انتخاب گزينه صحيــح به فرصت احتياج 
داريد.  در مواقعي كه چند پيشــنهاد كاري به شما 
مي شــود، هيچ چيز مطمئن تر از اعتماد به حس 
دروني خودتان نيست. اگر دودل هستيد، به فهرست 
اوليه آرمان هاي شغلي تان مراجعه كنيد و ببينيد در 
كدام شغل رضايت بيشتري خواهيد داشت. حسي 
كه در زمان انجام مصاحبه داشتيد نيز براي انتخاب 

گزينه صحيح موثر است. 
اگر پيشــنهادی را قبول می كنيد، می توانيد وارد 
مرحله بعــدی يعنی امضای قــرارداد كار، مذاكره 
)درباره ميزان دقيق حقوق، شرايط كار و مطالبات 

خودتان( و در نهايت اســتخدام شويد. اگر قصد رد 
كردن پيشنهاد يك كار را داريد، می توانيد با ارسال 
نامه يا ايميل، محترمانه تصميم خود را اعلام كنيد. 
از اين نامه يك نسخه كپی تهيه و آن را نزد خود نگه 
داريد؛ چرا كه ممكن است در آينده بخواهيد شغل 
خود يا كارفرمايتان را تغيير دهيد و بتوانيد اين نامه 
را به عنــوان يكی از مداركی كه همــراه خود برای 
اســتخدام مجدد می بريد، همراه داشته باشيد.  به 
خاطر داشته باشيد كه در صورت رد يك پيشنهاد، 
نامه ياد شده را در اسرع وقت برای آنها ارسال كنيد 
تا آنها نيز فرصت لازم برای دعوت از ديگر داوطلب ها 

را داشته باشند.

چگونه كار مورد علاقه خود را انتخاب كنيد؟

استراتژي مقايسه ذهني
دانستني

بانك گشاينده اعتبار
ممكن است اعتبار در فرض بسيار نادري به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش يابد. اثر اعتبار نسبت 
به بانك گشــايش كننده در اين فرض مي تواند 
تا حدود زيادي بــا فرضي كه اعتبــار به صورت 
برگشت ناپذير گشــايش مي يابد، متفاوت باشد. 
اما به لحاظ نادر بــودن اين نوع اعتبــار و اينكه 
 قواعد متحدالشكل يوسي پي 600 نيز اصل را بر 
برگشــت ناپذير بودن اعتبار گذاشــته است، از 
پرداختن به آن خــودداري مي كنيم و به حالتي 
مي پردازيم كه متعهد به صورت برگشــت ناپذير 
يا همان الزامي براي بانك گشاينده پس از اينكه 
قبولي فروشنده را از بانك واسطه دريافت نمود، 
متعهد به پرداخت وجه اعتبار در زمان مقرر تا سقف 
مبلغي كه در اعتبار گشايش شده تعيين گرديده 
است مي باشد. البته پرداخت وجه منوط به انجام 
تعهدات از ســوي ذينفع در حدود شرايط اعتبار 
است. يعني تحويل اســناد حمل و بيمه و ساير 
مواردي كه در اعتبار شرط شده است. لذا با توجه به 
اينكه بانك گشايش كننده در مقابل ذينفع متعهد 
به پرداخت است، نامبرده مي تواند عليه آن بانك 
اقامه دعوا نموده و مبلغ اعتبار را با خسارات وارده 
در اثر عدم پرداخت وجه اعتبار بدون عذر قانوني 
مطالبه كند. پرسشي كه در اينجا مطرح مي شود 
اين است كه بانك گشايش كننده در مقابل خريدار 
نيز متعهد مي شود يا به عبارت ديگر خريدار يا همان 
متقاضي اعتبار مي تواند الزام بانك را به پرداخت 
وجه اعتبار از مرجع صلاحيت دار درخواست كند؟ 
در پاســخ چنين مي توان گفت؛ با توجه به اينكه 
بانك گشــاينده به موقع اعتبار پرداخت نكرده، 
ممكن است خسارات غيرقابل جبراني به خريدار 
وارد شود. مطالبه خسارات وارده به خريدار از باب 
تسبيب امكان پذير است. اما در خصوص مطالبه 
اصل مبلغ بايد به اين نكته توجه كرد، آيا تعهد بانك 
گشــاينده در مقابل خريدار است يا اين تعهد در 
مقابل ذينفع به وجود مي آيد؟ با توجه به اينكه در 
واقع تعهد خريدار در مقابل فروشنده را كارسازي 
مي نمايــد و علي رغم اصل اســتقلال اعتبارات 
اسنادي پذيرش امكان طرح دعوي از سوي خريدار 
مغاير با اصول حقوقي نيست. اما شكي نيست كه 
ذينفع مي تواند به بانك گشاينده مراجعه كند و 

مبلغ اعتبار را مطالبه كند. 

حقوق کسب و کار آموزش

 زياد  ي د  وســت شــد  ن با كارمند  ان زير د  ست و 
همچنين فاصله گرفتن زياد   از آنها هر د  و تخريب 
كنند  ه است. شــما بايد   اول به فكر ايجاد   يك تيم 
منسجم باشيد   و حد   اعتد  ال را نگه د  اريد  . شايد   قبل 
از عهد  ه د  ار شد  ن چنين مسئوليتي، با همكارانتان 
بسيار صميمي بود  ه ايد  . اما اكنون وضعيت متفاوت 
است. تمركزتان فقط د  ر د  ستيابي به اهد  اف باشد  . 

با كسي رود  ربايستي ند  اشته باشيد  !
از همين روزهاي اول، ياد  تان باشد   د  اد  ن قول هايي 
كه نتوانيــد   آنها را عملي كنيــد  ، عواقب بد  ي به 
همراه خواهد   د  اشت. د  ر اين صورت كارمند  انتان 
روي شما حساب نخواهند   كرد  . يكی از بزرگ ترين 
اشتباهات مد  يران تازه كار اين است كه د  ر ماه های 

اوليه كار به د  نبال تغيير همه افراد   و همه عناصر 
د  ر سازمان خود   هستند  . د  قت كنيد   كه از حيطه 
وظايف خود   خارج نشــويد  . زيــرا همانطور كه 
كارمند  ان شما تحت نظارت شما هستند  ، شما هم 
تحت نظارت مد  ير د  يگري هستيد  . پس مراقب حد   

و حد  ود  ها باشيد  .
به ياد   د  اشــته باشــيد   كه شــما قد  رت انتقاد   از 
كارمند  انتان را د  اريد  . پس د  ر مواقعي كه اشتباهي 
د  ر كار آنها مي بينيد   از تذكر د  اد  ن و انتقاد  ، اجتناب 
نكنيد  . زيرا د  ر آخر كار، شــما بايد   جوابگو باشيد  . 
البته مد  يران هم نياز به مد  يريــت د  ارند  ، به ويژه 
اگر به تازگی وارد   حوزه كاری خود   شــد  ه باشند  . 
هيچگاه تلاش نكنيــد   كه همــه راهنمايی ها و 

پشــتيبانی ها را به تنهايی انجــام د  هيد  ، چون 
شكســت می خوريــد  . مي توانيد   از يــك مد  ير 
كاركشــته د  ر مواقع مختلف كمــك بگيريد  . از 
تمركز روي پروژه هاي خُــرد   اجتناب كنيد  ، زيرا 
كارمند  ان اين وظيفه را به د  وش مي كشند  . بهتر 
است تمركزتان بر مسائل كلاني باشد   كه د  ر حيطه 

مد  يريتي شماست.

چگونه یک مدیر کمتر اشتباه کند

درباره آنچه كه مي خواهيد و چيزهايي كه بين شما و 
آن فاصله مي اندازند، بينديشيد: در ذهن تان تا نقطه 
مطلوب برويد و برگرديد! اين اســتراتژي مقايسه 

ذهني ناميده مي شود. 
تصور كنيد در زمان دســتيابي بــه هدف تان چه 
احساســي خواهيد داشــت. تا جايي كه مي شود 

آن را در ذهن تان روشن و روشــن تر تصوير كنيد. 
سپس متوجه موانعي شــويد كه در بين راه  به آنها 
برخواهيد خورد. مثلا اگر دوست داريد شغلي بهتر 
و با درآمد بالاتر به دست آوريد، بايد با تخيل درباره 
احساس غرور و لذتي كه از پذيرفتن يك پيشنهاد 
شغلي فوق العاده از سازماني برجسته به شما دست 

مي دهد، شروع كنيد. سپس مي توانيد به چيزهايي 
كه بين شما و آن پيشنهاد مطبوع فاصله انداخته اند 
فكر كنيد؛ مثلا كمبود مهارت هــا. آيا توجه به اين 
موضوع باعث نمي شــود كه شما روزمه تان را كمي 

بهبود بدهيد؟
خيال پــردازي دربــاره اينكــه گرفتــن آن 

شــغل چقــدر خــوب خواهــد بــود، مي تواند 
 خيلي لذت بخش باشــد اما شــما را به ســرمنزل 

مقصود نمي رساند. 
تكنيك مقايســه ذهني آرزوها و خيالات شما را با 
متمركز كردن تان بر آنچه براي رسيدن به آنها مورد 

نياز است، به واقعيت تبديل مي كند.


